
Universitat Autònoma de Barcelona 

Facultat de Ciències de la Comunicació 

Treball de Fi de Grau 
Títol 

Autoria

Professorat tutor 

Grau 
Comunicació Audiovisual 

Periodisme 

Publicitat i Relacions Públiques 

Tipus de TFG 
Projecte 

Recerca 

Data 



Universitat Autònoma de Barcelona 

Facultat de Ciències de la Comunicació 

Full resum del TFG 
Títol del Treball Fi de Grau: 

Català: 

Castellà: 

Anglès: 

Autoria: 

Professorat tutor: 

Curs: 2021/22 Grau: 
Comunicació Audiovisual 

Periodisme 

Publicitat i Relacions Públiques 

Paraules clau (mínim 3) 

Català: 

Castellà: 

Anglès: 

Resum del Treball Fi de Grau (extensió màxima 100 paraules) 

Català: 

Castellà: 

Anglès: 



0 

 

 

  



1 

TAULA DE CONTINGUTS 

1. INTRODUCCIÓ 4	

1.1. Presentació del projecte 4	

1.2. Posicionament personal 6	

1.3. Metodologia 8	

2. MARC TEÒRIC 11	

2.1. Gènere i format 11	
2.1.1. El podcast, el format digital del present 11	
2.1.2. Podcast vs videopodcast 13	
2.1.3. Tipologia del podcast/videopodcast 18	
2.1.4. Gènere 21	

2.2. Temàtica i contingut 22	
2.2.1. El podcast, la ràdio dels joves 22	
2.2.2. El podcast independent 24	
2.2.3. Cultura i comunicació 28	
2.2.4. Descentralització i mitjans de proximitat 30	

2.3. Originalitat de No tots els diumenges 32	

3. BÍBLIA AUDIOVISUAL: NO TOTS ELS DIUMENGES 39	

3.1. Fitxa tècnica 39	

3.2. Tractament narratiu 39	
3.2.1. Tagline 39	
3.2.2. Logline 40	
3.2.3. Sinopsi 40	
3.2.4. Convidats 40	
3.2.5. Estructura interna: capítols, durada i temàtica 42	

3.3. Tractament artístic 46	
3.3.1. Disseny sonor 46	



2 

3.3.1.1. So 47	
3.3.1.2. Sintonia 47	
3.3.1.3. Claim 49	
3.3.1.4. Veu corporativa 49	

3.3.2. Disseny visual 50	
3.3.2.1. L’espai 50	
3.3.2.2. Identitat gràfica 53	

3.3.2.2.1. Logotip/portada 53	
3.3.2.2.2. Colors 55	
3.3.2.2.3. Tipografia 56	
3.3.2.2.4. Caretes i animacions 58	

3.3.3. Realització i muntatge 60	

3.4. Distribució i promoció 62	
3.4.1. Plataformes de distribució 62	
3.4.2. Promoció 64	

4. SINOPSIS PER CAPÍTOLS 66	

4.1. Programa 1: La intimitat 66	

4.2. Programa 2: L’avorriment 68	

4.3. Programa 3: La tranquil·litat 70	

4.4. Programa 4: Les presses 72	

4.5. Programa 5: L’enveja 73	

4.6. Programa 6: La nostàlgia 76	

4.7. Programa 7: La llar 78	

5. CONCLUSIONS 80	

6. AGRAÏMENTS 82	

7. REFERÈNCIES BIBLIOGRÀFIQUES 84	

8. ANNEXOS 87	



3 

8.1. Producció del mood teaser de No tots els diumenges 87	

8.2. Transcripcions 90	
8.2.1. Entrevista a Clàudia Rius 90	
8.2.2. Entrevista a Marc Ferrer i Carlota Flâneur 102	

8.3. Cessió de drets d’entrevistes 118	
 

 



4 

1. INTRODUCCIÓ 

1.1. Presentació del projecte 

Aquest Treball de Final de Grau és el resultat del procés d’ideació i creació d’un 

videopodcast d’entreteniment cultural anomenat No tots els diumenges, des de la seva 

proposta artística i estilística fins a la seva distribució i promoció a les xarxes socials.  

L’objectiu és aprofundir en els coneixements i agafar experiència entorn de 

l'elaboració, la producció i la promoció d’un format de videopodcast. Tanmateix, 

malgrat que no s’hagi dut a terme el procés de gravació d’un episodi amb convidats, 

sí que he pogut enregistrar el mood teaser que m’ha permès experimentar, a petita 

escala, com serà l’enregistrament i el muntatge d’aquest videopodcast. I comprovar, 

així, quin to agafa i com queden integrats tots els elements estilístics, tant visuals com 

sonors, proposats.   

No tots els diumenges neix de la necessitat de visibilitzar l’escena cultural juvenil que 

es desenvolupa fora de les grans capitals de Catalunya. En veure que no existeix 

gairebé cap producte audiovisual de qualitat que posi el focus en aquestes iniciatives, 

ni a nivell local ni internacional, No tots els diumenges pretén reivindicar, a través de 

l’entreteniment, la tasca d’aquests artistes locals, tant professionals com amateurs del 

sector. 

Per a materialitzar-ho, el projecte se centra en el desenvolupament de la idea principal 

i la creació de l’estructura general i la temàtica del vodcast, per a acabar 

desenvolupant les sinopsis dels 7 programes que conformen la primera temporada, 

cada un de 20-25 minuts de durada. El treball se sustenta sobre una recerca tant del 

format, com de la temàtica cultural i la perspectiva dels mitjans culturals de proximitat. 

Així com també s’analitzen totes aquelles característiques i potencialitats del 

videopodcast que puguin ajudar a reforçar la presentació visual de No tots els 

diumenges. Tanmateix, també es fa una recerca sobre l’oferta del podcast i 
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videopodcast a Catalunya per a descobrir on s’emmarca i en què s’inspira el meu 

producte, i s’analitzen les millors formes de promocionar i difondre el vodcast.  

Com s’ha esmentat, l’estètica és un element fonamental tant de la narrativa com de la 

difusió i promoció d’un producte d’aquest format. Per això, la proposta estilística i 

visual es converteix en un dels pilars fonamentals de No tots els diumenges. D’aquesta 

manera, tot i que és cert que molts acadèmics encara utilitzen el concepte podcast -

que està més estès- per a referir-se a aquest format de videopodcast, al llarg d’aquest 

treball es mantindrà el terme vodcast o videopodcast, ja que és la definició que 

engloba i defineix millor la gran aposta visual del projecte.  

Finalment, la resta d’aspectes de la preproducció queden exclosos d’aquest treball, ja 

que aquest se centra en el procés d’ideació, creació i de proposta artística de No tots 

els diumenges. D’aquesta manera, aquest projecte no presenta, tampoc, l’elaboració 

d’un pressupost. Aquesta decisió queda justificada al llarg del marc teòric, en què es 

demostra com, gràcies al seu baix cost de producció, el podcasting ha democratitzat 

la creació de contingut digital, permetent que qualsevol usuari pugui autoproduir el seu 

propi podcast de qualitat amb els seus recursos i equipament personal, sense la 

necessitat de finançament.  
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1.2. Posicionament personal 

La idea inicial del vodcast No tots els diumenges sorgeix arran de detectar com, a la 

comarca de l’Anoia, on visc, hi ha una gran oferta cultural de projectes i iniciatives 

artístiques que, mancades de plataformes o mitjans audiovisuals atractius que les 

promocionin, s’estan trobant amb una falta de ressò entre els públics més joves. Si bé 

és cert que l'oferta que es desenvolupa a les grans ciutats compta amb els mitjans i el 

suport suficient per a la seva promoció, no hi ha una agenda única on es puguin 

consultar totes les activitats d’art i cultura contemporània que tenen lloc a la resta de 

localitats de Catalunya. I, sovint, és molt complicat saber de la seva existència fora 

dels àmbits geogràfics més immediats, si no és que se’n té informació prèvia. 

Així, el present treball parteix de la voluntat de visibilitzar i reivindicar, a través d’un 

videopodcast adreçat a joves, aquesta activitat cultural que es desenvolupa en l’àmbit 

local arreu dels països catalans. Si bé és cert que, actualment, a Catalunya, gaudim 

d’una àmplia oferta de contingut en aquest format, la presència de vodcasts de 

temàtica cultural en català és encara minoritària. I encara menys la d’aquells que 

posen el focus en la cultura que es desenvolupa en l’àmbit local i de proximitat, que 

és gairebé nul·la.  

De fet, a mesura que he anat avançant amb aquest projecte, més se m’ha anat 

reafirmant la inexistència tant d’estudis com de mitjans culturals que proporcionin 

informació sobre aquestes iniciatives. Al mateix temps que s’ha anat evidenciant el fort 

desig que tenim les persones de veure les nostres històries i realitats representades a 

les produccions audiovisuals i als mitjans digitals juvenils. 

Així ho hem pogut veure, per exemple, amb l’estrena d’Alcarràs de Carla Simón 

(2022), que ha aconseguit, per primera vegada, apropar-nos les realitats del món rural 

que fins ara no tenien cabuda als mitjans. El gran èxit internacional de la pel·lícula no 

s'entén sense aquesta necessitat d’omplir un buit i d’incloure referents que 

transcendeixin al nostre imaginari audiovisual, a través d’històries narrades en 

llengües o dialectes poc escoltats als grans festivals de cinema. Alcarràs és important 
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perquè no fa més que reafirmar la necessitat que tenim com espectadors d’empatitzar 

i sentir-nos representats a les històries. I, encara més perquè, tot i oferir una mirada -

suposadament- ultralocal, aconsegueix reflectir, sense maniqueismes, unes 

temàtiques que, en realitat, són també universals. Al cap i a la fi, visquem al món rural 

o a l’urbà, aquestes històries ens expliquen com som. 

Aquesta necessitat de desestigmatitzar la creença que als pobles i ciutats petites no 

hi passen coses interessants, ha anat incentivant la meva motivació per crear un 

projecte d’aquestes característiques, que, de la mateixa manera que ho fa Alcarràs, 

demostri que, en el fons, totes les petites històries són universals. 

És evident que durant els darrers anys, el podcasting i el vodcasting han estat dos 

fenòmens en auge arreu del país i s’han establert com la nova ràdio dels joves, que 

no entenen una forma de consumir contingut que no sigui sota demanda. Per aquest 

motiu, aquest resulta ser un dels mitjans més idoni per a apropar-se a les persones 

joves, oferint-los noves narratives del seu interès que permetin omplir l’actual buit en 

l’oferta de temàtiques culturals.  

D’aquesta manera, es pretén democratitzar i fer accessible la cultura a tots els perfils 

de joves, tant els que viuen a les ciutats com els que viuen en pobles més petits 

allunyats de les grans capitals on, aparentment, no hi ha tanta oferta cultural. Al mateix 

temps que, a través d’una forta aposta visual i estètica, pretén trencar un cert estigma 

associat a les xarxes de comunicació més petites o no tan conegudes. Reivindicant la 

possibilitat d’existència de productes de qualitat i atractius visualment en aquestes 

plataformes.  
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1.3. Metodologia 

La finalitat del projecte d’ideació i creació del vodcast No tots els diumenges és dur a 

terme la seva proposta narrativa, que permeti desenvolupar les sinopsis dels 7 

episodis que conformen la primera temporada. Així com també la proposta artística de 

l’espai, la identitat gràfica i animacions o la realització i el muntatge de No tots els 

diumenges.   

Per aquest motiu, el desenvolupament del projecte s’estructura al voltant de 3 grans 

blocs: l’apartat 2. MARC TEÒRIC en què s’explora la informació pertinent al gènere i 

el format, i també del contingut i la temàtica que configuren l’univers de No tots els 

diumenges; el punt 3. BÍBLIA AUDIOVISUAL DE “NO TOTS ELS DIUMENGES”, en 

què es materialitza la seva proposta narrativa i artística, i s’exposen les 

característiques principals d’aquest vodcast d’entreteniment cultural; i, finalment, el 

punt 4. SINOPSIS PER CAPÍTOLS, on es descriu la temàtica, convidats i contingut 

de cada un dels 7 episodis que configuren la primera temporada de No tots els 

diumenges.  

D’aquesta manera, el present treball parteix del 2. MARC TEÒRIC que recull tota la 

bibliografia necessària referent al 2.1. Gènere i format. D’aquesta manera, a través 

de l’apartat El podcast, el format digital del present (2.1.1.) s'estableixen les bases 

sobre el concepte i les característiques del podcast i el vodcast, així com s’exposen 

les diferències que hi ha entre aquests dos formats a l’apartat Podcast vs videopodcast 

(2.1.2.), posant especial èmfasi en les característiques del vodcast. Tanmateix, també 

s’exposa la Tipologia del podcast/videopodcast (2.1.3.) i, finalment, es concreta el 

Gènere (2.1.4) d’entreteniment de No tots els diumenges.  

D’altra banda, pel que fa a la 2.2. Temàtica i contingut, s’estudia la importància del 

fenomen d’aquest format entre les audiències més joves a l’apartat El podcast, la ràdio 

dels joves (2.2.1.), i s’analitza la naturalesa del Podcast independent (2.2.2.) i les 

narratives que d'aquest en deriven. Centrant-nos especialment en el punt de Cultura i 

comunicació (2.2.3.), s’estableix una descripció de l'oferta de contingut cultural en 
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l'audiovisual català i es fa una breu descripció de la perspectiva descentralitzadora 

amb què s'enfronta aquest discurs cultural des dels mitjans petits i independents, 

concretada a l’apartat de Descentralització i mitjans de proximitat (2.2.4.). Tota la 

informació que es desprèn d’aquests apartats ha estat reforçada mitjançant 

entrevistes a creadors de podcasting, amb la intenció d’ampliar i aprofundir en els 

coneixements sobre la temàtica i el contingut a través dels seus comentaris i opinions.  

Finalment, aquest marc teòric conclou amb l’apartat 2.3. Originalitat de No tots els 
diumenges en què, a través d’un estudi sobre els referents i la competència al mercat 

audiovisual, s’estudien els punts forts i els trets distintius d’aquest projecte respecte 

als existents.  

Un cop contextualitzada tota la part teòrica del treball, que compta amb una extensa 

recerca bibliogràfica, s’exposa l’apartat 3. BÍBLIA AUDIOVISUAL: NO TOTS ELS 

DIUMENGES, on s'estableix la presentació formal del projecte. Aquesta bíblia 

audiovisual inclou la 3.1. fitxa tècnica en què es mostren les característiques 

principals del vodcast. Així com també l’apartat 3.2. Tractament narratiu que recull el 

Tagline (3.2.1.), el Logline (3.2.2.), la Sinopsi (3.2.3.), els Convidats (3.2.4.) i 

L’estructura interna del programa (3.2.5.). 

Tanmateix, aquesta bíblia també recull el 3.3. Tractament artístic, en que es fa la 

proposta estètica i estilística de No tots els diumenges, a través del disseny tant sonor 

com visual. Així, a l’apartat 3.3.1. Disseny sonor s’especifica com serà el tractament 

del So (3.3.1.1.), la Sintonia (3.3.1.2.), el Claim (3.3.1.3.) o la Veu corporativa (3.3.1.4.) 

del programa. De la mateixa manera, també es presenta el 3.3.2. Disseny visual, 

articulat a través de L’espai (3.3.2.1.) i tots els elements que configuren la Identitat 

gràfica (3.3.2.2.): el Logotip (3.3.2.2.1.), els Colors (3.3.2.2.2.), la Tipografia 

(3.3.2.2.3.) i les Caretes i animacions (3.3.2.2.4.). A més, també inclou l’apartat 3.3.3. 
Realització i muntatge. 

Finalment, la bíblia del projecte presenta una última secció dedicada a la 3.4. 

Distribució i promoció de No tots els diumenges. 
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Com a resultat de tota la feina i investigació, el projecte recull un últim punt, dedicat al 

desenvolupament de les 4. SINOPSIS PER CAPÍTOLS: La intimitat (4.1.), 

L’avorriment (4.2.), La tranquil·litat (4.3.), Les presses (4.4.), L’enveja (4.5.), La 

nostàlgia (4.6.) i La llar (4.7.). 

Finalment, el projecte conclou amb una síntesi dels coneixements i aprenentatges 

adquirits durant el desenvolupament del projecte, a l’apartat 5. CONCLUSIONS amb 

l’objectiu d’evidenciar que es tracta d’un producte que omple un buit al mercat i satisfà 

una demanda de contingut cultural juvenil abordat des d’una perspectiva 

descentralitzada. 
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2. MARC TEÒRIC 

2.1. Gènere i format 

2.1.1. El podcast, el format digital del present 

El món audiovisual està immers en un canvi vertiginós. McCullen (citat per Orrantia, 

2019), afirma que ens trobem en un entorn digital canviant, en una nova societat “sota 

demanda” que ha transformat radicalment les formes de consum tradicionals.  

Dins aquest context, s’erigeix el fenomen del podcasting i el vodcasting, que, tot i tenir 

els seus orígens 17 anys enrere, està tenint molta volada tant en l'àmbit internacional 

com en l’estatal des de fa ja un temps, i ha tingut un boom especial arran de la 

pandèmia per la Covid-19. De fet, un estudi d’Spotify ha registrat que, a partir de l’any 

2020, hi ha hagut un augment del 60% d’escoltes de podcasts, a causa del 

confinament domiciliari, fet que evidencia que s’ha consolidat com el nou format digital 

per excel·lència per a les audiències,  que cada vegada gaudeixen d’una oferta més 

rica i variada (Arense, 2021).  

Abans d'avaluar els motius de l’impacte d’aquests formats al llarg del territori, però, 

convé fer uns quants aclariments sobre la seva definició i esbrinar si es tracta de dos 

formats que funcionen independentment l’un de l’altre o si formen part del mateix 

ecosistema comunicatiu. 

En primera instància, cal remarcar que la paraula podcast neix com a acrònim de les 

paraules “iPod” i “Broadcast” (Orrantia, 2019). I és definit, segons l’Oxford English 

American Dictionary (citat per Orrantia, 2019) com a “gravació digital d’una emissió 

radiofònica o contingut similar, disponible a internet per a descarregar a un reproductor 

personal d’àudio”. Endinsant-nos més en la seva definició, els podcasts són arxius 

d’àudio o vídeo en línia que solen desenvolupar-se de forma episòdica i descarregar-

se als ordinadors personals dels usuaris, als reproductors multimèdia (MP3) o als 
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dispositius mòbils a través de la sindicació web, després que l’usuari hagi realitzat 

algun tipus de subscripció (Cheta i Augustine, 2018). 

Els autors Cheta i Augustine (2018) asseguren que existeixen dos tipus de podcast, 

el podcast exclusivament d’àudio, denominat simplement podcast, i el podcast de 

vídeo, altrament anomenat vodcast o vidcast, que conté tant àudio com imatges en 

moviment i clips de vídeo. D’aquesta manera, el videopodcast pot ser definit com “la 

tecnologia que ofereix la possibilitat de veure o tenir accés a vídeos per Internet, és 

l’abreviació de vídeo + podcast” (Moreno-Espinosa, Román-San Miguel i Flores-Vivar, 

2021, p.310). Aquests vodcasts solen utilitzar el format MP4 o el m4v i, d’aquests, en 

deriva una variant coneguda com a screencast, basada en “mostrar la pantalla de 

l’ordinador per a ensenyar a utilitzar aplicacions o completar tasques” que sol utilitzar-

se, freqüentment, en tutorials i cursos” (Moreno-Espinosa et al., 2021, p.310).  

Segons aquesta classificació, el vodcast no deixaria de ser una subcategoria derivada 

del podcast. Tant és així que Schnackenberg, Vega i Warner (citats per Cheta i 

Augustine, 2018) reiteren que ambdós tenen funcions similars, tret que, en el vodcast, 

els usuaris descarreguen tant arxius de vídeo com d’àudio i, en canvi, per a escoltar 

un podcast només cal que es descarreguin arxius d’àudio. D’aquesta manera, les 

principals diferències entre el podcasting i el vodcasting radiquen en la complexitat 

tecnològica de la seva producció. Ja que, mentre que per a fer podcasting només és 

necessari tenir un dispositiu connectat a Internet amb una bona entrada d’àudio, el 

vodcasting requereix registrar les imatges que han de sincronitzar-se amb l’àudio i 

altres grafismes. Per tant, el vodcasting ja necessita, almenys, dues tecnologies i un 

programari d’edició per a elaborar la informació i fer-la atractiva (Cheta i Augustine, 

2018).  

Un cop establerta la seva definició, cal remarcar que es tracta de dos formats que han 

aparegut com a innovacions disruptives dels mitjans d’àudio i de vídeo tradicionals. Es 

tracta, doncs, d’un nou producte comunicatiu que ha provocat un canvi important sobre 

les bases convencionals de la comunicació. Més enllà d’unir àudio, web i dispositius 

mòbils, el podcasting és un format que ha obligat la ràdio a replantejar-se la seva 
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relació amb les audiències, i les formes de consum, de producció i de distribució 

(Orrantia, 2019). Gràcies a la seva pròpia naturalesa de “repositori en línia, amb accés 

il·limitat als continguts, consumibles en qualsevol moment i lloc”, o com a “formes de 

comunicació més personalitzades i sota demanda”, que els brinda un enorme 

avantatge sobre les emissions dels mitjans generalistes (Cheta i Augustine, 2018). “El 

podcast trenca amb la relació temporal entre l’emissió i la recepció, de la mateixa 

manera que l’hipertext ho havia fet abans amb la lectura seqüencial de textos escrits” 

(Pedrero-Esteban, Pérez-Alejos i Leoz-Aizpuru, 2018, p. 94).  

Ana Segura (2021) afirma que ens trobem, indubtablement, en el temps del podcast i 

de les noves narratives i formats. El podcast ha aparegut com un competidor directe 

davant la ràdio en FM, la qual el seu públic ha quedat envellit. Tant és així que, com 

es desenvoluparà més endavant, aquest ha aconseguit fer-se un lloc important en les 

audiències més joves, de menys de 30 anys, i posicionar-se com el seu mitjà de 

referència, per davant dels mitjans tradicionals. Així, es confirma que, entre millenials 

-aquelles persones d’entre 27 i 39 anys-, el consum és d’un 40% i continua creixent 

(Arense, 2021). 

De fet, algunes dades d’un estudi realitzat per la plataforma Spotify ja asseguren que 

un 33% dels espanyols que consumeixen podcasts ho fan amb gran freqüència i un 

51% dels oients registrats, són usuaris habituals. Es tracta, doncs, d’un nou mercat 

que està oferint moltes oportunitats de creixement i que ja comença a ser reconegut i 

premiat internacionalment per part de la indústria (Arense, 2021). 

 

2.1.2. Podcast vs videopodcast 

Si bé és cert que el videopodcast és un format que difereix en algunes característiques 

respecte al podcast, alguns autors com Moreno-Espinosa et al. (2021) consideren que 

utilitzar el terme vodcast pot resultar redundant, ja que creuen que la paraula podcast 

és suficient per englobar els formats d’àudio i vídeo. 
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Partint d’aquest conflicte i a diferència del que passa amb les investigacions sobre 

podcasting, els autors conclouen que la majoria de bibliografia sobre vodcasting fa 

referència al seu ús en l’àmbit docent, però no hi ha referències sobre el seu ús en 

altres àmbits, com l’informatiu o d’entreteniment (Moreno-Espinosa et al., 2021). 

Tot i que es tracta d’un format que està creixent a diversos països europeus, 

estatunidencs, asiàtics i llatinoamericans, malgrat que els vodcasts formin part del 

mateix ecosistema que els podcasts, es tracta d’un espai en què l’àudio continua sent 

la força dominant. Així doncs, mentre continua l’auge del podcasting a Espanya, el 

vodcasting es tracta d’un format encara embrionari i poc visibilitzat en l’àmbit 

professional i acadèmic. De fet, l’estudi sosté que “el terme vodcasting no està 

implementat en les webs de les cadenes de televisió convencionals espanyoles, com 

sí que passa en el cas de la ràdio amb el podcasting” (Moreno-Espinosa et al., 2021, 

p. 310). I conclou, entre altres coses, que tot i que les formes de consum han canviat 

considerablement i els continguts tradicionals s’han anat adaptant a nous formats, 

encara es produeix poc material expressament per a les plataformes de vodcasting 

del país per part de les empreses. En són excepcions alguns programes implantats 

per empreses audiovisuals com Confinados, un vodcast originat durant la pandèmia 

per la Covid-19 que s’ha acabat convertint en un programa de televisió o La casa del 

Ciclismo d’Euro sport (Moreno-Espinosa et al., 2021). 

De fet, García-Marín (2020) sosté que el percentatge de programes que expandeixen 

la seva narrativa a partir de l’ús del vídeo digital en canals com YouTube o Vimeo té 

una presència molt baixa molt en comparació a aquells programes que estan també 

en ràdios digitals. 

No passa el mateix, però, en altres països, on el vodcast s’està començant a erigir 

com a format a les grans corporacions. És el cas de la britànica BBC, que si que 

assegura fer vídeo podcasting i el desvincula i el diferencia, a més, de l’iPlayer de la 

BBC, la seva televisió a la carta. Ja que es tracta d’un contingut pensat, dissenyat, 

elaborat i distribuït com un nou producte, per tant, com a vodcast nadiu digital, i no 
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pas com un producte que ja s’ha emès abans per la televisió convencional (Moreno-

Espinosa et al., 2021). 

Malgrat l’escassa presència de l’ús d’aquest concepte, hi ha estudis que comencen a 

traçar les primeres línies o bases genèriques dels trets que caracteritzen el vodcast: 

El vodcasting constitueix una realitat multidimensional en la qual la 

imatge, els gràfics, el text, l’hipertext i el so s’hibriden per a oferir 

informacio ́ més completa, de major qualitat, més contrastada i, en 

definitiva, més atractiva per a l’audiència. 

“En l’entorn audiovisual, la redaccio ́ha d’estar adaptada al format i, més 

enllà del so, la imatge juga un paper fonamental en qualsevol peça 

informativa per a ser vista i escoltada, ha d’estar cuidada al detall” 

(Romań, 2019, p. 925). 

Pel que fa a la seva durada, els professionals recomanen que aquest no 

excedeixi els 20-30 minuts. Segons la plataforma iTunes, un podcast o 

vodcast ha de durar 20 minuts, que són els minuts que una persona tarda 

a fer una petita activitat diària (Arense, 2021). Rius ho exemplifica amb el 

seu podcast Gent De Merda, i assegura que “mitja hora és el temps d’un 

trajecte normal de transport, passa molt de pressa, però et permet 

explicar moltes coses en ràdio” i afegeix que creu que “aquesta 

temporalitat també és bastant la clau de què el nostre contingut funcioni” 

(Rius, comunicació personal, 30 de març de 2022).  

Tanmateix, les grans empreses estan començant a veure en el vodcast l’oportunitat 

perfecta per apropar-se a noves audiències potencials. De fet, un informe anual de la 

plataforma Spotify sobre els hàbits de consum d’aquest format a Espanya apunta que, 

mentre que un 40% dels millennials assegura consumir podcasts de forma habitual, 

només un 28% dels usuaris més joves, d’entre 18 i 26 anys n’escolta. Això es deu al 
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fet que es tracta d'un col·lectiu acostumat a consumir productes molt visuals, que 

utilitza un altre llenguatge i altres codis i gaudeix d’una enorme oferta de contingut.  

Analitzant aquesta situació, la plataforma assegura que s’ha proposat conquistar 

aquests joves de la generació Z, “atraient talent que parli el mateix idioma, com 

estrelles de Twitch fent contingut original per a la plataforma, tractant les temàtiques 

que els interessa i fusionant-los amb la imatge”  (Llanos, 2021). Veient aquestes 

necessitats, la intenció és fer arribar a Espanya, de la mateixa manera que ja ho ha 

fet als Estats Units, el format vodcast dedicat als videojocs i la cultura popular. 

De la mateixa manera, a Catalunya Ràdio ja es comença a fer ús d’aquest format, 

referint-se a “ràdio visual”, per a poder-se promocionar a través de les plataformes on 

s’hi troba el target més jove, com YouTube, Tik Tok o Twitch. Per a materialitzar-ho, 

des de l’any 2017 la cadena enregistra i emet en streaming de vídeo alguns dels 

programes de la graella radiofònica en FM, però sobretot, també emet continguts 

exclusivament digitals en format vídeo.  

A banda de les grans plataformes, el vodcasting també s’està començant a impulsar 

per part de molts creadors independents, que estan veient el gran potencial que té el 

material visual a l’hora de promocionar els seus productes. Així ho assegura el 

periodista Marc Ferrer, cocreador del vodcast L’Esmorzar, que comparteix amb 

Carlota Flâneur. Ferrer (comunicació personal, 11 de març de 2022) explica que “tenia 

la sensació que a les persones joves els agrada més consumir contingut en format de 

vídeo que no pas d’àudio, ja que no hi estan tan acostumades” i afegeix que “en certa 

manera, tots tenim la necessitat de tenir el suport visual, per molt que només acabem 

escoltant allò que havíem començat a mirar. La imatge dona una capa més de 

contingut i de qualitat a la teva idea. Et permet fer un producte més complet; és més 

bonic, està tot més ben empaquetat i arribaràs a més gent. Fas un pas més” (Ferrer, 

comunicació personal, 11 de març de 2022).  

D’aquesta manera, els dos creadors han tingut clar des d’un principi que volien fer un 

producte que complís amb un estàndard de qualitat, dins els recursos i el temps dels 
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quals disposen, amb la intenció de “crear-se una imatge de referència per tal d’arribar 

al màxim de persones possibles” (Flâneur, comunicació personal, 11 de març de 

2022). El fet de poder desglossar el teu producte en dos nivells -el sonor i el visual- és 

molt llaminer per a les xarxes socials, ja que et permet ampliar audiències distribuint-

lo a més plataformes de diferents naturaleses. De fet, nombrosos experts recomanen 

convertir un sol episodi de vodcast en diferents fragments de vídeo que es puguin 

compartir amb major facilitat i popularitzar-los a les xarxes. La imatge és 

imprescindible per a la promoció, perquè moltes vegades hi ha espectadors o oients 

que, com recorda Flâneur (comunicació personal, 11 de març de 2022), “encara no 

han pogut mirar-se el vodcast a YouTube, però, en canvi, sí que han pogut veure els 

reels de resum que pengem a les xarxes”. D’aquesta manera, “les audiències devotes 

poden interactuar amb el contingut llarg, però els vídeos més curts es poden compartir 

més fàcilment i serveixen com a eina útil per enganxar a subscriptors i nous 

espectadors” (McDonough, s.d.). 

Alhora, optar pel vodcast “et dona un plus de proximitat amb l’espectador”. I és que, 

Flâneur afirma que “no és el mateix escoltar una entrevista que escoltar-la i a més 

veure-la”, ja que en el seu cas, “en tenir cares famoses al programa, sempre crida més 

l’atenció poder-les veure i descobrir les peculiaritats que tenen aquests artistes mentre 

parlen i esmorzen” (Flâneur, comunicació personal, 11 de març de 2022). I Ferrer 

afegeix que “l’àudio està molt bé, però si no ets una persona coneguda o no fas una 

cosa súper original, és més difícil tenir èxit o has d’estar molt més temps intentant-ho. 

Amb el vídeo et saltes aquests graons” (Ferrer, comunicació personal, 11 de març de 

2022). Per a aconseguir-ho, Ferrer i Flâneur (comunicació personal, 11 de març de 

2022), posen especial èmfasi en el tractament dels plans, la direcció artística, la 

posada en escena i alguns elements de postproducció com la utilització de grafismes, 

entre d’altres.   

No obstant això, Ferrer (comunicació personal, 11 de març de 2022) insisteix en la 

importància de fer videopodcasts que a banda de funcionar en àudio, puguin aportar 

més informació i estímuls a nivell visual. Ja que molts creadors cauen en l’error 
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d’enregistrar els seus podcasts a través de “realitzacions molt simples amb plans molt 

poc cuidats” com “una forma de generar material ràpid per a no haver de posar una 

imatge estàtica de portada a plataformes com YouTube o Vimeo”. I així tenir una 

estratègia per a “cridar l’atenció a aquell públic que no consumeix Spotify, sinó que 

consumeix únicament YouTube com a principal mitjà de comunicació” (Ferrer, 

comunicació personal, 11 de març de 2022).  

Amb tot això, Rius (comunicació personal, 30 de març de 2022) afegeix que, a nivell 

de difusió, fer videopodcast i, per tant, tenir presència a YouTube, pot ser molt 

favorable per als creadors, ja que l’algoritme de la plataforma et permet arribar a molta 

més gent a través de recomanacions. En canvi, Spotify, com a aplicació i com a 

algoritme és molt més tancat, ja que si vols trobar una cosa l’has de buscar 

expressament. I afegeix que, “per exemple, qualsevol persona que estigui mirant 

vídeos a YouTube sobre algun dels artistes que hem entrevistat, acabarà descobrint-

nos a través de les recomanacions que li surten de vídeos similars, i probablement 

ens escoltarà” (Rius, comunicació personal, 30 de març de 2022).  

 

2.1.3. Tipologia del podcast/videopodcast 

Segons Alfredo Arense, existeixen tres tipus de podcast (Arense, 2021): 

1. El podcast de redifusió: 

Es tracta d’aquells programes que s’han emès a la ràdio lineal i que han estat pujats, 

posteriorment, a les plataformes de la cadena, com a contingut a la carta. De fet, en 

una primera definició del terme, la descripció de podcasting al·ludia únicament a 

aquests arxius derivats d’una graella radiofònica. Aquesta descripció cobra sentit, 

sobretot, si ens remuntem als seus orígens, on aquests mitjans radiofònics utilitzaven 

la tecnologia del podcasting perquè l’oient pogués escoltar quan volgués allò que ja 

s’havia emès per les ones. Tot i que això millorava el producte perquè donava més 

autonomia al receptor, en termes de continguts no suposava cap novetat (Engo, 2007).  
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Tot i que aquesta primera accepció del terme encara continua vigent i s’utilitza en 

alguns mitjans de comunicació tradicionals, ja hi ha molts mitjans que l’estan 

començant a posar en dubte. Tant és així que, per exemple, en l’estratègia digital 

d’àudio de Catalunya Ràdio ja es considera que, tot i que una de les seves apostes és 

fer ràdio a la carta a través de l’app de Catalunya Ràdio i d’iCat, “aquest consum a la 

carta de la ràdio emesa per FM no és podcast” (Gordillo, 2021).  

Així doncs, aquest format de redifusió no es tracta de l’opció més interessant en 

l’actual mercat del podcast. Ja que, si bé és cert que “la ràdio tradicional segueix estant 

al lloc d’emocionar, acompanyar, entretenir, i sorprendre” el podcast “suposa una 

escolta activa, on l’espectador selecciona allò que vol mirar, ja no és la ràdio que et 

sorprèn amb el contingut que emet” (Arense, 2021). Actualment, aquest format ha 

passat de ser “el mirall de les ràdios” a ser una plataforma independent amb usuaris 

propis i amb un gran èxit (Rivera, 2020) i, és per aquest motiu, que resulta més 

interessant referir-se als anomenats “podcasts nadius digitals”. 

 

2. El podcast nadiu digital 

Com s’ha esmentat al paràgraf precedent, en el nou context, resulta més útil parlar 

dels podcasts nadius digitals, definits com “un arxiu d’àudio creat expressament per a 

ser distribuït i consumit en un entorn digital, no necessàriament creat per 

professionals, que és distribuït amb una periodicitat concreta i tracta temàtiques molt 

variades” (Orrantia, 2019).  

D’aquesta manera, es tracta d’aquells podcasts inèdits que mai s’han emès a la ràdio 

i que es poden consumir seguint la lògica de l’anytime anywhere. De fet, aquest és 

l’únic format que Catalunya Ràdio reconeix com a podcast i, segons el mitjà, és el que 

el més èxits d’audiència digital els està comportant (Gordillo, 2021). 

D’aquesta manera, es tracta de la tipologia de podcast més interessant actualment, ja 

que és el format que més portes s’està obrint dins d’aquesta nova indústria. 
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3. El podcast corporatiu:  

Finalment, Arense (2021), estableix la tipologia de podcast corporatiu, referint-se a 

aquells creats per les empreses que volen promocionar els seus continguts, com una 

via per a reforçar la seva estratègia de branded content. Ja que, a llarg termini, el 

podcast pot suposar un canal innovador que aporti valor afegit a la marca i ajudi a 

connectar amb l’oient captant nous clients. Tant és així que, Segons IAB Spain, el 41% 

de les marques a nivell mundial utilitza aquest format per al seu màrqueting de 

continguts en línia (Orrantia, 2019). En són un exemple algunes de les grans 

plataformes i xarxes socials a nivell mundial com Linkedin, Twitter o Netflix i les seves 

respectives produccions.  

El gran èxit del mercat del podcast es deu, sens dubte, a aquesta tipologia de podcast 

nadiu digital, el format emergent que ha provocat un augment molt significatiu tant de 

la producció com del consum en els darrers anys. La seva pròpia naturalesa digital ha 

permès, d’una banda,  democratitzar, flexibilitzar i personalitzar l’accés i, de l’altra, 

trencar amb les barreres de producció, permetent que molts consumidors puguin, 

també, autoproduir el seu propi contingut “no professional” al marge dels mitjans i les 

institucions. Fent créixer, així, l’oferta de podcasts.  

En aquest sentit, a Espanya, el podcasting nadiu digital evoluciona en dues direccions, 

en funció de com ha estat creat:  

- El format professional: és aquell creat per equips professionals o 
productores de podcasting que compten amb una partida pressupostària, i que 

està encaminat a omplir un nínxol i obtenir la rendibilitat econòmica del 

producte. Segons Orrantia (2019), la principal oferta a Espanya passa pels 

grans grups de comunicació privats com Podium Podcast, Cuonda, 

Spainmedia radio, COPE i Onda Cero, aquestes dues últimes amb una 

estètica, estructura, narrativa i durada més pròpies d’un programa de ràdio. 

Tanmateix, en l’àmbit de titularitat pública, RTVE també ofereix podcasts d’alta 
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qualitat a través de la seva pàgina web i dues aplicacions mòbils exclusives 

per a contingut sota demanda. 

- Format independent/amateur: es tracta del format de l’autoproducció, 

desvinculat de les accions comercials i més propici a formats i narratives 

conversacionals. Aquest, sovint busca l’especialització, per a cobrir un nínxol 
concret i satisfer una demanda temàtica concreta que pugui generar 

comunitat entre les audiències. La gran majoria d’aquests podcasts 
independents són més pròxims a una estètica, un lloc de gravació i un 

contingut amateur que no pas a un podcast amb una producció, temàtica, 

durada i disseny sonor professionalment cuidats (Orrantia, 2019).  

Es tracta del format que s’ha disparat durant els darrers anys amb moltíssima 

oferta de continguts, situant, així, el podcasting com un fenomen en auge a 

Espanya. És, sens dubte, el format que pot ser vist com el planter dels 

professionals del futur. I és que Arense (2021) afirma que molts dels 

podcasters que van començar a treballar de forma independent, estan 

començant a ser contractats professionalment per les productores de 

podcasting. En són exemples podcasts com Estirando El Chicle de Podium 

Podcast, o Gent De Merda, de Ràdio Primavera Sound, entre molts d’altres.  

Segons la definició establerta, No tots els diumenges és un vodcast nadiu digital de 

caràcter independent, ja que es tracta d’una autoproducció nascuda i pensada per a 

ser distribuïda i consumida sota les lògiques de l’entorn digital.  

 

2.1.4. Gènere  

El gènere estableix les funcions del podcast, que poden ser formar, informar o 

entretenir, o una barreja dels tres. No tots els diumenges s’emmarca dins del gènere 

d’entreteniment, ja que pretén transmetre, a través d’un format conversacional distès 
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amb els convidats, una visió dels esdeveniments quotidians, narrats des de l’humor, 

la naturalitat i l’emoció.  

De fet, el podcast d’entreteniment és el gènere per excel·lència a Espanya, que més 

creixement ha experimentat, ja que ha crescut un 315% en reproduccions respecte a 

l’agost de l’any 2020. Aquesta anàlisi sobre la presència i la rellevància del podcast 

d’entreteniment a Espanya demostra, en paraules d’Eduardo Alonso, “la gran 

necessitat que tenim d’incorporar el riure, l’entreteniment i la comèdia al nostre dia a 

dia” (Alonso, 2021). A més, segons Rita Roig (2020), darrerament, dins els productes 

adreçats a la generació millenial, l’entreteniment ha derivat cap a la quotidianitat. Per 

tant, l’entreteniment resulta un gènere idoni per a conduir els continguts de No tots els 

diumenges. 

 

2.2. Temàtica i contingut 

No tots els diumenges, és un projecte que engloba i comprèn diferents temàtiques i 

continguts. Ja que pretén visibilitzar el contingut cultural entre les persones joves, amb 

un discurs de fons que reivindiqui el periodisme de proximitat. Tanmateix, se centra 

en les oportunitats narratives que presenta el podcast independent per visibilitzar les 

temàtiques que no tenen cabuda als mitjans de comunicació tradicionals i que 

permeten fer un contingut de nínxol. 

2.2.1. El podcast, la ràdio dels joves 

Com s’ha esmentat als paràgrafs precedents, resulta evident que ens trobem en una 

fase de redefinició, en la dècada de la transformació de l’accés pels nadius digitals, 

una generació que no entén una altra manera de consumir contingut que no sigui 

digitalment i sota demanda. En aquest canvi social general, el podcast s’ha establert 

com un bon mercat i és, indubtablement, el format del present i el futur. 
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La consolidació dels smartphones com a dispositius dominants d’accés a la informació 

i l’oci digital ha redefinit els processos de producció i comercialització de les indústries 

culturals de la comunicació. D’aquesta manera, les estratègies de distribució i 

comercialització al mercat de l’àudio venen determinades, avui en dia, per la 

naturalesa de les pantalles, que prioritzen el contingut visual sobre el sonor (Barrios-

Rubio, Medina-Ávila i Pedrero-Esteban, 2019). Així, els creadors de podcasts s'estan 

veient amb la necessitat d’adequar les seves cadenes de valor als hàbits derivats 

d’aquesta mediatització, sobretot entre les audiències més joves.  

Amb aquest escenari de fons, el podcast s’ha establert com “la nova ràdio” per a les 

generacions més joves que mai n’han tingut una (Orrantia, 2019). Tant és així que, 

l’Estudi General de Mitjans (EGM) afirma que el 65% dels oients habituals de podcasts 

tenen menys de 40 anys. Segons Arense (2021), la corba de la ràdio generalista està 

baixant, ja que no hi ha un relleu generacional. Així, si bé és cert que la ràdio de 

Freqüència Modulada (FM) encara manté la seva funció d’acompanyar a la ciutadania, 

aquest format ha quedat envellit i ha deixat de ser atractiu davant l’oferta del podcast, 

un format que genera comunitat entre les audiències més joves que estan en constant 

busca de noves narratives que permetin més activitat i interacció. De fet, un estudi de 

la plataforma iTunes, concreta que, actualment, un 40% dels millennials, un 28% de 

la generació Z i un 34% de la generació X escolten podcasts amb gran freqüència 

(Arense, 2021).  

Més concretament, aquest nou format ha aconseguit recuperar, a Catalunya, 

l’audiència jove que ja no es veia representada pels mitjans tradicionals. Segons Rius 

(comunicació personal, 30 de març de 2022), “tenim un repte en el sistema 

comunicatiu català”, i és que, arran de la crisi econòmica de l’any 2008 i la falta 

d’oportunitats laborals, hi ha hagut molt poca representació jove als mitjans. “Durant 

un temps, el periodisme en català estava totalment adreçat a gent adulta i el contingut 

fet i dirigit per gent jove no hi tenia cabuda” (Rius, comunicació personal, 30 de març 

de 2022). Actualment, gràcies al podcast, aquesta realitat està canviant i molts joves 

estan retrobant l’espai per tornar a tenir-hi cabuda. Aquest fet es tradueix en la 
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visibilització de nous temes i perspectives i en una oferta de continguts juvenils més 

àmplia, rica i variada.  

A diferència de la ràdio convencional, en què era l’usuari qui s’havia d’adaptar a la 

graella radiofònica, ara és el podcast el que s’adapta a l’usuari, a favor d’un consum 

universal i atemporal. La mateixa naturalesa del format permet que el nou oient 

inverteixi les hores al que li ve de gust i estableixi la seva pròpia agenda mediàtica en 

funció de les seves preferències (Orrantia, 2019). Aquesta individualització del 

consum i la facilitat d’ús de les noves aplicacions, han conduït a una fragmentació de 

les audiències que fomenten l’esperit de participació. Fet que ha motivat l’aparició del 

prosumer: el podcast permet convertir l’emissor en oient i de la mateixa manera, 

l’usuari en el mateix emissor del seu propi contingut i producte (Oliveira, 2010). Tot 

això conclou en una democratització de la producció i la distribució, gràcies a les 

facilitats que mostra el món del podcasting per a introduir-se en ell. 

No és d'estranyar, doncs, que el podcasting s’hagi establert com un dels nous mitjans 

digitals que ha aconseguit construir a Espanya una potent comunitat de creadors 

moguda per la necessitat d’auto expressar-se mitjançant aquesta pràctica mediàtica, 

que García-Marín (2020) defineix com la “podcastfera espanyola”. I són “l’agrupació 

voluntària de creadors de podcasts, majoritàriament amateurs i independents, i oients, 

els quals les seves interaccions, connexions, converses i projectes contribueixen a 

crear una comunitat amb unes dinàmiques i unes característiques pròpies” (García-

Marín, 2020, p. 203).  

 

2.2.2. El podcast independent 

El fet que el podcasting sigui un fenomen en auge a Espanya, es deu sobretot a la 

força dels podcasters independents, que han vist que ja no es tracta del format del 

futur, sinó que és el present del món comunicatiu, lluitant molt per la seva difusió i, 

sobretot, millorant l’oferta i l’especialització d’aquest producte al mercat. Tant és així 

que han arribat a incitar, inclús, als grans mitjans tradicionals a fomentar “continguts 
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més elaborats i no una simple reproducció de la seva graella en directe” (M. Julia 

Gonzaĺez y Carmen Salgado, 2009).  

Segons Izquierdo (2020), aquest fet ha estat motivat pel seu baix cost de producció, 

que ha democratitzat el mitjà, fent-lo més accessible entre la població i permetent que 

qualsevol consumidor pugui autoproduir, també, el seu propi podcast. D’aquesta 

manera, podem gaudir d’una oferta molt més rica i variada, amb una representació 

més plural i segmentada de la realitat.    

Malgrat aquesta gran quantitat i qualitat de l’oferta del podcast i el vodcast, es tracta 

d’un sector encara poc professionalitzat a tot l’Estat. Tant a Catalunya com a Espanya 

són molt pocs els podcasters que poden monetitzar el seu contingut i ingressar els 

diners suficients per viure d’aquesta feina. I tot i que sí que és més fàcil trobar alguns 

podcasts que compten amb suport comercial -que suposen grans avantatges als 

anunciants gràcies a segmentar molt més que la ràdio- tampoc són gaire nombrosos. 

I és que, segons Izuzquiza (citat per Rouco, 2018), “ara mateix no hi ha un camí de 

rendibilització clar, una indústria establerta que permeti dir als creadors de contingut 

com s’ha de monetitzar cada cosa, com sí que va passar amb YouTube, els blogs o 

les xarxes socials… Encara no ha arribat, però arribarà”.  

En aquest context, en l’opinió de Ferrer (comunicació personal, 11 de març de 2022) 

es fa molt difícil l’existència de podcasts que siguin de qualitat i que aguantin en el 

temps. “Sí que és cert que al principi molts creadors amateurs s’animen a agafar un 

micro i obrir el seu podcast autogestionat, però n’hi ha realment pocs que acabin tenint 

més de dues temporades publicades”, “al final és molt temps i dedicació, i si no obtens 

res a canvi, és bastant complicat autoexigir-t’ho” (Ferrer, comunicació personal, 11 de 

març de 2022). I apunta que, ara mateix, són pocs els creadors que podrien viure 

d’aquesta feina a Espanya. “Com a molt, l’equip de La Sotana, que funciona per un 

sistema de micromecenatge a la plataforma Patreon, o el podcast Deforme Semanal 

Ideal Total, que actualment està enregistrant els seus episodis en directe a sales de 

teatre i cobra per les seves entrades” (Ferrer, 2022). 
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Tot i així, el podcasting independent espanyol ha aconseguit construir una comunitat 

en línia de comunicadors amateur i usuaris que pot ser entesa com “un mecanisme 

de socialització intermitja que connecta la producció individual amb la connexió social” 

(García-Marín, 2020, p. 201). Connectats íntimament amb la cultura de participació, la 

facilitat per a construir continguts mediàtics propis i arribar a una gran audiència.  

Segons Sullivan (citat per García-Marín, 2020), l’anàlisi d’aquesta comunitat de 

podcasters independents resulta de gran interès davant la contradicció que, a més 

d’existir un dèficit evident en la investigació sobre aquest camp, el nombre de podcasts 

independents realitzats en l’àmbit estatal supera amb escreix el volum de projectes 

que han aconseguit professionalitzar la seva feina. I, en canvi, segons Peŕez-Alaejos, 

Pedrero-Esteban y Leoz Aizpuru (citats per García-Marín, 2020), “la majoria de treballs 

realitzats sobre aquest mitjà se centren només en l’ús que les grans emissores n’estan 

fent per a complementar la seva oferta tradicional de continguts”. A més, Sullivan (citat 

per García-Marín, 2020) remarca que són els mateixos creadors amateurs qui 

produeixen una major quantitat de feina sota lògiques innovadores i trencadores, 
marcades per més frescor i autenticitat. 

Per exemple, pel que fa a la narrativa, el podcasting independent es regeix per unes 

regles menys marcades que els mitjans de comunicació tradicionals, al mateix temps 

que maneja uns temps menys lligats a la necessitat de publicació periòdica de les 

produccions broadcast. Així, permet enfrontar l’elaboració d’objectes culturals i 

mediàtics des d’una major experimentació i llibertat creativa (García-Marín, 2020). 

A tall d’exemple, Ferrer afirma que actualment, “escolta pocs podcasts que se’ls pugui 

imaginar sonant a una ràdio convencional, ja que són productes tan diferents que seria 

molt difícil que encaixessin als mitjans tradicionals, i això és el més interessant del 

mitjà” (Ferrer, comunicació personal, 11 de març de 2022). En la seva opinió, fer 

podcasting independent permet trencar amb els discursos hegemònics i “els permet 

fer preguntes bastant diferents de les que s’acostumarien a fer als mitjans clàssics” 

(Flâneur, comunicació personal, 11 de març de 2022).  
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Així doncs, mogudes per la necessitat de produir objectes culturals amb temàtiques 

no existents als grans mitjans i d’oferir discursos allunyats de la cultura mainstream, 

les comunitats generades al voltant d’aquest format estan contribuint a construir una 

nova realitat paral·lela a la dels mitjans massius, en busca d’una altra lectura del món 

que remi a favor d’allò contracultural. 

D’aquesta manera, la reivindicació passa per incloure, també, altres temàtiques que 

difereixin de l’oferta massiva. Així, sovint, “compten amb una sensibilitat narrativa 

diferent que permet als podcasters construir les seves pròpies xarxes al voltant de la 

seva feina” que els permet rebre la validació del seu públic (García-Marín, 2020, p. 

217). 

Pels seus creadors, el podcast independent s'entén com un laboratori de creació de 

nous formats. “La prova constant del funcionament de nous formats, durades, 

seccions als programes i estratègies narratives i de distribucio ́és un dels principis 

bàsics i disruptius d’aquest mitjà” (García-Marín, 2020, p. 213). El fet que sigui un 

producte econòmic de produir i que s'elabori al marge dels interessos comercials 

permet als podcasters fer productes més experimentals per a expressar-se lliurement, 
“escollint el missatge i el canal que volen sense estar limitats pels requisits del mercat” 

(Izquierdo, 2020). “Una d’aquestes estratègies experimentals consisteix en la creacio ́

de programes molt modestos i de curta durada, com a mode de prova per a polir errors 

amb l’objectiu final de fer el salt definitiu a produccions més elaborades, sofisticades i 

complexes” (García-Marín, 2020, p. 213). Aquest fet fa que “existeixi una gran varietat 

ambiental en els podcasts temàtics i que n’hi hagi de molts tipus i de formats molt 

diversos, que s'estenen des de produccions més rudimentàries fins a d’altres més 

elaborades” (Izquierdo, 2020). Al final, “tots aquests elements donen una gran 

diversitat a l’univers del podcasting i enriqueixen el gènere” (Izquierdo, 2020).  

El caràcter experimental d’aquesta pràctica porta als podcasters a complementar les 

seves produccions sonores amb altres materials construïts a través d’altres 

llenguatges mediàtics distribuïts en plataformes diferents. Tant és així que la narrativa 

actual del podcast “desborda el caràcter exclusivament sonor dels seus inicis per 
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endinsar-se en dinàmiques de tipus transmèdia” (García-Marín, 2020, p. 204). Així 

doncs, tot i que l’objecte principal segueix sent el programa en format sonor, els 

podcasters emmotllen el seu univers narratiu amb produccions que utilitzen altres 

llenguatges i mitjans. L’ús d’imatges, el text i els recursos audiovisuals, sovint de 

producció pròpia, “contenen aquests llenguatges perifèrics que contribueixen tant a 

estendre com a comprimir les narratives en aquest mitjà digital” (García-Marín, 2020, 

p. 216). 

 

2.2.3. Cultura i comunicació 

Segons l’Institut Català de les Empreses Culturals [ICEC] (2021), a Catalunya el 

podcast s’està establint com el format més popular per a comunicar cultura de forma 

independent. Al mateix temps que s’està erigint com una aposta de present i futur 

perquè els professionals del sector cultural puguin expandir el seu projecte tant en 

l’àmbit local com l’europeu. No només les grans plataformes ofereixen aquest format, 

sinó que també ho estan fent els webs dels diferents agents culturals de Catalunya 

com, per exemple, el podcast pioner RàdioWeb MACBA (RWM). RWM és el primer 

podcast impulsat des d’una institució artística que, des dels seus orígens, “ha 

mantingut un diàleg obert amb alguns dels actors més rellevants a nivell internacional 

en l’àmbit de la ràdio, que operen en la intersecció entre l’art, les pràctiques 

radiofòniques i la música experimental” (ICEC, 2021). O el nou podcast del Gran 

Teatre del Liceu de Barcelona, La prèvia i altres sèries amb un públic força consolidat 

com La Sotana, Gent de Merda, Fans d’Alcover Moll o Oye Polo (Rius, 2021). 

No obstant això, si bé és cert que l’oferta d’àudio a Catalunya és molt rica i variada, 

“el nombre de podcasts en català i relacionats amb temes culturals encara és limitat, i 

quasi residual en occità” (ICEC, 2021). De fet, Galofré (2020) assegura que, més enllà 

de l’oferta de podcasts, en l’ecosistema comunicatiu català i, concretament, als mitjans 

generalistes, la presència de contingut cultural és gairebé nul·la i mai s’emet en la 

franja de prime time. No obstant això, dades de la plataforma iTunes confirmen que 



29 

un 34% de la població exigeix amb una demanda de més podcasts sobre societat i 

cultura (Arense, 2021). 

Partint de tot aquest panorama, l’Institut Català de les Empreses Culturals (ICEC), té 

l’objectiu d’impulsar Catalunya com un actor dinàmic en els àmbits lingüístic i cultural 

de l’àudio digital a través d’ajudes i subvencions econòmiques a creadors interessats 

en la comunicació cultural. D’aquesta manera, vol promoure l’augment dels podcasts 

culturals, la professionalització i la millora dels existents i ajudar al desenvolupament 

d’un nou model de negoci, consolidant així el format en l’ecosistema digital català. 

Davant la precarització del sector cultural, Rius (comunicació personal, 30 de març de 

2022) remarca la importància i el potencial de crear espais culturals en diferents 

formats audiovisuals, com ara bé el podcast, ja que “hi guanya l’audiència i també hi 

guanya el sector cultural, que troba més canals per on visibilitzar-se”. 

De moment, però, davant d’aquest buit en l’oferta cultural, Galofré (2020) reivindica 

els podcasts de creació independent i autogestionada, com L’Hora Baixa de Núvol o 

Ciutat Maragda, pel seu gran potencial en visibilitzar discursos o temàtiques que no 

tenen cabuda als mitjans generalistes. Així, va decidir crear el seu podcast 

Mentrimentres, amb l’objectiu d’aconseguir que la cultura, les humanitats, la literatura, 

la filosofia i l’art tinguessin molta més presència entre les persones joves i les adultes.  

Tanmateix, si ja és difícil que el discurs cultural s’estableixi com un contingut 

fonamental en l’oferta mediàtica dins la capital catalana, la seva presència és encara 

més escassa a la resta de territori dels Països Catalans. En aquest sentit, Piera (2020), 

CEO i director de la cooperativa Tresdeu, afegeix que en un moment d’auge de 

l’escena musical valenciana, va decidir crear aquest magazín cultural per difondre 

propostes de podcasts independents. “La intenció era donar suport periodístic a tota 

l’escena musical que s’estava creant, a la qual no se li estava donant la rellevància 

que tenia dins dels mitjans generalistes”  (Piera, 2020). I remarca que, des del principi 

tenien com a objectiu intentar normalitzar l’escena, sense caure en l’error de què el 

seu discurs estigués orientat exclusivament en l’oferta de música en valencià, sinó que 
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volien que aquesta normalització vingués forçada per l’ús del valencià a l’hora de 

parlar de tota la indústria musical en general (Piera, 2020). 

 

2.2.4. Descentralització i mitjans de proximitat 

Actualment, Catalunya pateix un fort desequilibri territorial, que, segons els autors 

Calabuig i Niubó (2021), es fa pal·lès en la forta centralització dels serveis i recursos 

a les grans capitals. Aquest fet potencia un augment de l’èxode rural, ja que gran part 

de la població s’acaba traslladant a viure a les grans ciutats, com Barcelona, degut a 

la falta d’oportunitats d’oci i laborals en el seu entorn rural. 

Tot i que és evident que cal adaptar els recursos invertits en serveis d’acord amb el 

nombre d’habitants d’un territori, per poder oferir una capacitat adequada, aquesta 

adequació de volum no hauria d’afectar la “cartera de productes” disponibles a tots els 

nuclis poblacionals arreu del territori. Però, malauradament, sí que ho fa, i el sector 

cultural no en queda exempt (Calabuig i Niubó 2021). Tant és així que actualment a 

Catalunya hi ha una insuficiència de serveis en zones rurals que dificulten a la població 

l’accés a l’oferta cultural i d’oci, fet que pot arribar a repercutir negativament en la 

conscienciació social de les persones de l’entorn, ja que “la cultura és vertebradora i 

fonamental per existir” i té una forta funció cohesionadora (Cerarols, 2021).  

Aquesta gestió política urbanocèntrica conclou en l’estigmatització de les petites 

localitats del territori, fent que “entenguem la pràctica cultural en majúscules com 

quelcom associat a les ciutats, deixant enrere molt país” i provocant que assumim 

l’estereotip que el món no urbà o món rural es troba en una fase inicial de civilització i 

modernització (Cerarols, 2021).  

Segons Rius (comunicació personal, 30 de març de 2022), aquest estereotip troba 

l’explicació en què, a Catalunya, els mitjans locals o territorials de proximitat han patit 

molt i actualment, n’hi ha molt menys dels que hi havia hagut. Rius explica que “un 

dels problemes amb què han topat els mitjans locals és que ja no els sortia a compte 
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publicar en paper i, per tant, s’haurien d’haver bolcat als formats més moderns, però 

molts cops no tenien ni els diners ni els recursos suficients per a fer-ho” (Rius, 

comunicació personal, 30 de març de 2022). Aquesta falta de recolzament, potenciada 

per la centralització dels recursos, ha anat provocant, progressivament, el desgast 

dels mitjans locals i del periodisme de proximitat o de km 0. 

Tanmateix, Rius afegeix que “si bé és cert que molts mitjans no han pogut sobreviure, 

la gent, als llocs, segueix tenint ganes d’explicar-se i de sentir-se representada. 

Segueix tenint històries i artistes i creadors molt interessants” (Rius, comunicació 

personal, 30 de març de 2022). Rius ho exemplifica explicant que un dels episodis del 

podcast GDM que més va funcionar i agradar, a nivell de visites i reproduccions, va 

ser el capítol de “les lesbianes als pobles”, en què s’entrevistava a la il·lustradora del 

moianès Queralt Guinart (Kerrature). Ja que, “en realitat, hi ha molta gent que ens 

escolta que viu en pobles i que se sent identificada amb tot allò… normalment, els 

artistes acostumen a parlar de temes que ens toquen a tots i són molt universals, 

sobretot en el món cultural”. “Que entrevistis un artista que és de prop teu, no significa 

que els temes que tractis siguin només locals i, clarament, les reflexions d’aquell artista 

et poden interessar.” “El podcast cultural pot traspassar fronteres locals” afirma Rius 

(comunicació personal, 30 de març de 2022). 

Davant aquesta poca representació del món rural o no urbà en l’agenda mediàtica, 

Rius considera important treballar en la creació de podcasts tant locals, com sobretot 

comarcals, que apostin per una nova visió més fresca i moderna de la cultura, per a 

satisfer aquesta demanda i poder arribar a “tota aquesta gent que ara mateix no té 

aquests mitjans de proximitat de qualitat” però que sí que els necessita (Rius, 

comunicació personal, 30 de març de 2022). Segons Rius, al final, també es tracta de 

com els creadors motiven a la gent a consumir els seus productes i de saber crear-se 

una imatge de referència perquè la gent associï el teu producte amb una cosa 

moderna i “guai” de consumir. “Tothom hi surt guanyant: tant els oients com les 

persones del sector cultural que hi ha per la zona i que necessiten plataformes per a 

promocionar-se”, afirma Rius (comunicació personal, 30 de març de 2022).  
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I altres autors, com Cerarols (2021), també aposten per projectes transformadors que 

treballin en l’art i la cultura des d’una perspectiva descentralitzada i de proximitat, 

arrelada al territori i que serveixi a aquestes localitats per gaudir-la, però que alhora 

pugui funcionar per a posicionar-la al món. 

La problemàtica, però, és que aquestes iniciatives sovint topen amb una falta de ressò 

als mitjans. “No hi ha una agenda única on es puguin consultar totes les activitats d’art 

i cultura contemporània que tenen lloc fora de les grans capitals i, sovint, és molt 

complicat conèixer-ne l’existència fora dels àmbits geogràfics més immediats si no és 

que se’n té informació prèvia” (Duñó, 2019).  

En aquest context, segons Duñó (2019) uns dels pocs recursos audiovisuals que està 

a l’abast de tothom és el portal Surtdecasa.cat. O Territori contemporani, un programa 

d’internet produït per La Xarxa en col·laboració amb Vallès Oriental Televisió que 

“compila i visibilitza les diferents plataformes de difusió, promoció i producció de l'art 

de les comarques i el pensament dels artistes i els agents culturals de cada espai o 

iniciativa” (Duñó, 2019). Malgrat tot, no deixa de ser un primer pas perquè aquests 

productes culturals “es puguin donar a conèixer a tot el país i no només entre els veïns 

dels seus pobles i ciutats, i per acabar de fer visible una descentralització que ja fa 

anys que existeix, encara que sigui a l’ombra de les grans capitals” (Duñó, 2019). 

 

2.3. Originalitat de No tots els diumenges 

No tots els diumenges s’inspira en un seguit de productes culturals en llengua 

catalana, que donen visibilitat a artistes joves, tant professionals com amateur del 

sector. Alguns d’aquests, tracten temes d’actualitat adreçats, normalment, a persones 

joves interessades en la vessant més alternativa de la cultura. Alhora que adopten un 

discurs de caire més crític i reivindicatiu allunyat del to convencional dels mitjans 

tradicionals i donen un cert valor estètic a les seves imatges. 
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A continuació, es proposa un llistat dels referents que han influenciat aquest projecte 

tant pel que fa a la temàtica i al contingut, com pel format i l’estructura, el target, o el 

perfil dels convidats, al mateix temps que es contrasta amb les novetats que aporta 

No tots els diumenges respecte als seus precedents.  

 

Gent De Merda (Ràdio Primavera Sound) 

Gent de Merda és un podcast d’entreteniment cultural, presentat per Clàudia Rius, 
Paula Carreras, Rita Roig i Ofèlia Carbonell que, tot i que va començar de forma 

independent, des de l'inici de la segona temporada s'emet des de Ràdio Primavera 

Sound. Es tracta d’un dels podcasts pioners fets per dones en llengua catalana, que 

pretén ser l’altaveu de les preocupacions dels millenials i de la generació Z, que fins 

ara no tenien referents femenins joves fent podcasting en català. Cada episodi se 

centra al voltant d’una conversa “de bar” amb una persona coneguda, majoritàriament 

jove i de l’àmbit cultural, que tingui alguna cosa interessant a dir i que aporti valor a la 

societat. El fet de dur convidats de la seva generació pretén reivindicar que, des de la 

perspectiva dels joves, també es fan coses interessants i que existeix un teixit creatiu 

al país.  

Gent de Merda és un dels referents més clars d’aquest projecte, ja que ambdós 

comparteixen un enfocament similar pel que fa al gènere, l’estructura o el target al 

qual va dirigit. No obstant això, el gran tret distintiu és l’elecció del format, ja que, en 

ser un vodcast, No tots els diumenges posa especial èmfasi en el seu tractament i 

estètica visual, com a estratègia de fidelització i promoció a les xarxes socials.  

Com s’ha esmentat, a Gent de Merda el gènere principal és l’entreteniment, però, 

degut al perfil cultural dels convidats, aquest acaba sent, inevitablement, cultural. De 

la mateixa manera, sense parlar-ne explícitament, No tots els diumenges pretén 

reivindicar l’oferta cultural de proximitat del país, a través, també, d’un format 

conversacional i d’entreteniment. És a dir, a No tots els diumenges l’objectiu és 

entretenir, però el rerefons és cultural. La principal diferència, però, és que mentre 
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Gent de Merda se centra en una oferta cultural més centralitzada, sovint emmarcada 

a Barcelona o les grans capitals, No tots els diumenges opta per un enfocament de la 

cultura més descentralitzada i de proximitat. 

Tanmateix, pel que fa a la durada i la narrativa interna, No tots els diumenges s’inspira 

en un model d’estructura similar, que conté tres seccions enfocades a la presentació 

dels convidats, un tema de conversa i un joc final.  

Finalment, No tots els diumenges també va adreçat a persones de la generació 

millenial o Z, fet que queda plasmat directament amb el perfil sovint jove dels convidats 

o en els continguts i temàtiques tractades, que solen ser comunes entre les audiències 

més joves. 

 

El foraster (TV3) 

El foraster és un programa de televisió produït per TV3 i Brutal Mèdia, que s’emet a 

TV3 des de l’any 2013. En aquest programa, el monologuista ambulant Quim 

Masferrer, conegut com "El Foraster", recorre Catalunya a la recerca dels poblets de 

Catalunya de menys de 1.000 habitants. Cada capítol se centra en un poble concret 

amb l’objectiu de descobrir, en menys de 48 hores, l’essència i les peculiaritats dels 

seus habitants, per a poder fer un monòleg humorístic davant de tots els veïns. El 

resultat es tradueix en un programa d'humor on els veïns es converteixen, al mateix 

temps, en públic però també en protagonistes. D’aquesta manera, el format reivindica 

la peculiaritat, la quotidianitat i l’essència familiar dels pobles petits de Catalunya.  

El foraster és, sens dubte, un altre dels grans referents de No tots els diumenges pel 

que fa al gènere costumista, el contingut de proximitat i l’elecció de l’espai i els 

convidats. Així, de la mateixa manera que El foraster narra les seves estades als 

pobles a través dels seus habitants -uns personatges anònims però ben peculiars-, 

No tots els diumenges vol conduir les converses a través de la combinació entre un 

artista convidat conegut i els veïns més emblemàtics del poble (Sant Martí de Tous).  



35 

A través d’aquests convidats i també de l’espai, ambdós projectes volen oferir una 

visió propera i humana de la vida als pobles i reivindicar que en aquests nuclis petits 

també hi passen històries molt interessants. Al mateix temps que representen i 

visibilitzen la varietat lingüística, paisatgística, social i cultural del territori rural català. 

 

L’esmorzar 

L’Esmorzar és un videopodcast musical independent, presentat per Carlota Flâneur i 
Marc Ferrer en col·laboració amb Ultra Local Records, una botiga de discos. Seguint 

el format “cançó per cançó”, en cada episodi es convida a un artista a esmorzar mentre 

escolta i analitza el seu disc. L’estructura del vodcast varia en funció de la durada del 

disc del convidat d’aquell dia.  

Aquest és un gran referent per No tots els diumenges per tota la proposta tant 

estilística com conceptual que fa com a format. L’esmorzar és un dels únics 

videopodcasts en català en què la part visual hi juga un paper tan important i es 

converteix en una experiència molt completa que transcendeix el pla sonor. De la 

mateixa manera que No tots els diumenges, en aquest vodcast, elements com l’espai, 

el ritme narratiu, el muntatge o els colors tenen una entitat pròpia que brinda més 

profunditat al programa. Tanmateix, el seu factor clau rau en la codificació dels dos 

llenguatges, el visual i el sonor, en dos nivells diferents, de manera que els dos poden 

funcionar independentment l’un de l’altre com també fusionar-se per a una experiència 

més completa.  

 

Cinc cèntims 

Cinc cèntims és un mitjà cultural digital sobre el panorama d'actualitat de Barcelona i 

els seus voltants. El mitjà funciona com una agenda centralitzada de tota mena de 

propostes culturals que hi ha a Barcelona però també als seus voltants. Pretén divulgar 

les ofertes culturals, defugint de la monopolització dels espais, visibilitzant projectes i 
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veus emergents i minoritàries. Per a dur-ho a terme, la plataforma convoca entitats, 

artistes, sales, associacions, casals, espais autogestionats o galeries d’art, entre molts 

d’altres.  

Tot i ser un altre tipus de mitjà cultural i diferir en la resta d’aspectes, No tots els 

diumenges s’inspira en el discurs de Cinc Cèntims, ja que comparteix aquesta 

pretensió de ser un altaveu que reivindiqui i visibilitzi l’oferta cultural underground de 

Catalunya entre les audiències més joves.  

 

El Sopar (TV3) 

El Sopar és un programa emès l’any 2017 a TV3 en què el presentador, Roger de 

Gràcia, convida a sopar a quatre persones famoses de diferents àmbits professionals, 

en un ambient còmode i agradable que faciliti una natural conversa de sobretaula. El 

format és el pretext perquè els convidats reflexionin sobre temes universals a través 

de les seves experiències íntimes i personals. A través d’aquestes anècdotes, el 

programa busca que l’espectador pugui sentir-se identificat i emocionar-se, i tingui la 

sensació d’estar compartint taula amb ells.  

No tots els diumenges comparteix dos grans trets en comú amb aquest format. Per 

una banda, els dos programes s’inspiren en un format de sobretaula en què cada 

episodi va dirigit a conversar sobre una temàtica abstracta i universal, que puguin 

compartir tots els convidats. D’altra banda, tant a El Sopar com a No tots els 

diumenges s’opta per fer un encreuament entre els diferents convidats d’aquesta 

sobretaula, de manera que es barregen i es posen en comú en una mateixa tertúlia 

uns entrevistats de perfils molt diversos. Tanmateix, No tots els diumenges troba el 

seu tret distintiu en l’elecció d’aquests convidats. Ja que, mentre que El Sopar es tracta 

d’un format especialitzat que oblida la gent anònima, No tots els diumenges posa el 

focus, precisament, en aquest perfil de persona, per a reivindicar i representar aquesta 

part de la societat que sovint no té cabuda als mitjans. A més, No tots els diumenges 
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se centra especialment en un contingut fet i adreçat per a joves i, en canvi, El Sopar 

compta convidats d’un perfil més adult i s’adreça a un públic més familiar.  

 

Perfils 33 (Canal 33) i Dentro (Ràdio Primavera Sound) 

Perfils és un programa del Canal 33 que pretén ser un punt de trobada entre persones 
talentoses de diferents generacions, sorgides de les xarxes socials, que formen part 

del mateix àmbit (fotografia, sexualitat, música, activisme...). A través d'una sèrie de 

preguntes en format entrevista, els dos interlocutors -una persona jove i una persona 

adulta- comparteixen una conversa que reflecteix els diversos punts de vista sobre la 

professió que els uneix.  

Dentro és un videopodcast de Ràdio Primavera Sound presentat per Alba Riera i Iñaki 

Mur, que pretén obrir, de bat a bat, la porta del darrere de la indústria cultural. Així, el 

format es presenta com un xou cultural, un espai de conversa en què, presentadors i 

convidats discuteixen i debaten al voltant dels discursos i tendències actuals.  

De la mateixa manera que aquest programa digital i que aquest vodcast, No tots els 
diumenges, també pretén ser un punt de trobada intergeneracional que estableixi una 

connexió temàtica i faci dialogar sobre l'anècdota i l’actualitat a persones de diferents 

perfils i procedències. 

 

Tot i tenir el seu punt de partida en aquests productes ja existents, No tots els 

diumenges és un format innovador, original i únic, que troba el seu tret diferencial en 

alguns elements com la temàtica, el contingut, l’espai o el perfil dels convidats. 

En primer lloc, en comparació amb la resta de podcasts, a No tots els diumenges, la 

imatge s’estableix com un element narratiu importantíssim i d’un alt valor estètic. Per 

aquest motiu, el projecte s’articula al voltant de la proposta artística i estilística 

d’aquest format, amb l'objectiu de teixir una connexio ́simbiòtica entre l'univers visual 

i el sonor, que configuri el llenguatge únic i distintiu de No tots els diumenges.  
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A més, el format compta amb unes il·lustracions i una banda sonora original creades 

ad hoc per artistes de la mateixa comarca de l’Anoia, fet que reforça el discurs 

descentralitzador i de proximitat del projecte i evidencia, des de dins, l'existència d’un 

fort teixit creatiu fora de les grans capitals catalanes.  

A aquest discurs s’hi afegeixen altres elements de summa importància com l’elecció 

de l’espai i també dels convidats. No tots els diumenges no s’enregistra en un espai 

en va, neutral, sinó que té lloc a casa de l’àvia Pilar. Un entorn únic que, a banda de 

descobrir-nos el paisatge característic dels pobles de l’interior de Catalunya, es 

converteix en un fort element narratiu més dins l’univers de No tots els diumenges. 

Així, per exemple, el fet que estigui enregistrat a l’aire lliure permet que l’oient pugui 

apreciar els sorolls d’ambient del mateix entorn natural. 

A més, pel que fa als convidats, No tots els diumenges és un dels únics formats 

conversacionals que posa el focus en un perfil de convidat “anoǹim” de l’entorn rural 

al mateix temps que visibilitza els projectes d’artistes emergents que representen la 

diversitat cultural del territori. A través d’aquesta elecció, No tots els diumenges 

s’estableix el doble objectiu de representar els interessos d’un públic -sovint oblidat- 

que viu a pobles petits, al mateix temps que apropi aquestes realitats a l’audiència que 

viu a les grans ciutats.   

Finalment, No tots els diumenges reivindica la cultura i la creació en les seves 

múltiples vessants. De manera que, a través dels episodis, se li dona molta 

importància a la cultura popular, la tradició oral i les llegendes que formen part de la 

memòria dels nostres pobles i de la història del nostre territori, per tal d’apropar-les a 

un públic més jove que sovint no les té a l’abast.  
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3. BÍBLIA AUDIOVISUAL: NO TOTS ELS DIUMENGES 

3.1. Fitxa tècnica 

Títol No tots els diumenges 

Gènere Entreteniment, cultura 

Format Videopodcast 

Target Persones joves, d’entre 16 i 30 anys 

Número d’episodis 7 

Duració dels episodis  20-25 minuts 

Sintonia original Jordi Rica 

Producció Zoè Ribaudí 

Muntatge i fotografia Zoè Ribaudí, Pau Martí 

Disseny gràfic Clara Nadal 

 

 

3.2. Tractament narratiu 

3.2.1. Tagline 

Podria ser qualsevol diumenge, però no és un diumenge qualsevol 
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3.2.2. Logline 

Està demostrat que les històries de proximitat poden ser universals. En una sobretaula 

de diumenge a la terrassa de l’àvia Pilar, coneixerem el costat més personal i quotidià 

dels convidats de casa nostra.  

3.2.3. Sinopsi  

No tots els diumenges és un videopodcast de proximitat que combina entreteniment i 

cultura amb l’objectiu de conèixer la part més humana dels convidats: un artista de 

l’àmbit cultural i un peculiar personatge del món rural. A No tots els diumenges, les 

grans històries tenen lloc en una sobretaula. Les sobretaules formen part de la nostra 

quotidianitat, són un ritual indispensable de la nostra cultura i de les relacions socials. 

Tot prenent una tassa de cafè, es proposarà un tema de conversa que connecti als 

dos convidats i que puguin relacionar amb les seves experiències personals.  

3.2.4. Convidats 

No tots els diumenges compta amb dos tipus de convidats. Per una banda, hi haurà 

un primer convidat “anònim”, una persona veïna de Sant Martí de Tous o de l’Anoia 

que sigui representativa de l’entorn i tingui un perfil interessant o una història a 

explicar. Aquest primer personatge, vindrà en qualitat de col·laborador del programa i 

ajudarà a conduir la conversa amb l’altre convidat. D’altra banda, aquest segon 

convidat serà un artista vinculat amb alguna iniciativa cultural (que es desenvolupi, 

principalment, a l’Anoia o a la resta de comarques d’arreu de Catalunya) que pugui 

interessar a les persones joves. L’objectiu és fer dialogar a aquests dos tipus de 

convidats que, per molt que formin part de contextos i generacions molt diferents, 

puguin ser complementaris o compartir una mateixa visió de la vida. 

Com s’ha esmentat a l’apartat 2.3. Anàlisi dels referents audiovisuals, si bé és cert 

que existeixen formats conversacionals que s’articulen al voltant de l’encreuament 

entre convidats de diferents perfils i procedències, no n’hi ha gairebé cap que posi el 

focus en un perfil de convidat “anònim” de l’entorn rural.  El motiu de l’elecció d’un 
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personatge particular del poble per a conduir la tertúlia no és un fet arbitrari. Seguint 

la premissa ideològica d’El foraster, amb aquest tipus de convidat, No tots els 

diumenges pretén representar una part de la població rural de Catalunya que, tot i ser 

majoritària, sovint queda oblidada a les produccions audiovisuals. 

En funcionar com un mitjà de proximitat, és important comptar amb la presència de 

persones que coneguin el territori de prop i que, per tant, en puguin representar la 

seva essència. Aquest fet, a més, pot ser molt positiu per a que aquests particulars 

personatges funcionin com a prescriptors del vodcast entre els altres veïns de la 

comarca. 

D’altra banda, amb el segon perfil de convidat es vol trencar l’estigma sovint associat 

a l’oferta cultural allunyada de les grans capitals. Amb la presència d’aquests artistes 

es pretén posar de manifest que als pobles o ciutats petites també hi ha una oferta 

cultural variada i de qualitat, però que sovint és més difícil de trobar per la falta de 

ressò als mitjans. Així com també conèixer la seva perspectiva sobre la falta 

d’oportunitats o què significa treballar dins la indústria però allunyats dels grans 

centres de producció.  

D’aquesta manera, a través dels convidats, No tots els diumenges s’estableix un doble 

objectiu. Per una banda, funcionar com a plataforma de difusió de veus emergents, 

perquè les persones que viuen en pobles petits de Catalunya puguin sentir-se, per fi, 

representades en un mitjà juvenil. I, d’altra banda, reivindicar la diversitat però també 

el caràcter universal de les històries i les experiències humanes, que demostrin que 

les persones que viuen a les grans ciutats, també puguin empatitzar i sentir-se 

properes a aquests personatges.   
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3.2.5. Estructura interna: capítols, durada i temàtica 

No tots els diumenges es presenta com un vodcast que funciona com una sèrie 

tancada de 7 episodis per temporada, amb una periodicitat de publicació quinzenal. A 

més, seguint les recomanacions d’Alfredo Arense, esmentades en l’apartat 2.1.2. 

Podcast vs Videopodcast, cada un dels episodis oscil·larà entre els 20 i 25 minuts 

de durada (Arense, 2021).  

Pel que fa a la seva estructura interna, No tots els diumenges es compon d’una 

introducció i 3 grans blocs temàtics: una presentació, un tema de conversa i un joc 

final, que seran desenvolupats a continuació: 

1. Introducció: LA LLEGENDA… 

Un dels trets identitaris i distintius de No tots els diumenges és que tracta la 

cultura en les seves múltiples vessants, i això també inclou la cultura popular. I 

si gran part d’aquesta cultura popular del nostre país s’ha preservat fins a dia 

d’avui, és gràcies a la tradició oral i les llegendes que s’han anat transmetent 

entre generacions durant segles.  

Catalunya és una terra molt rica en llegendes: aquestes formen part del nostre 

imaginari popular i de la identitat dels nostres pobles. Tot i estar narrades a 

través d’elements imaginaris, fantàstics o mitològics, totes les llegendes poden 

relacionar-se i donar explicació als temes, experiències, emocions o sentiments 

universals i quotidians. Ens donen una percepció màgica sobre la nostra 

experiència. A més, a Sant Martí de Tous, concretament, les llegendes cobren 

una entitat pròpia i s’han convertit en un segell identitari i distintiu molt important. 

Des de fa més de 10 anys, el poble acull cada any el Festival de Llegendes de 

Catalunya, un esdeveniment que té l’objectiu recuperar, potenciar i donar a 

conèixer la gran varietat d’històries i llegendes populars que coexisteixen arreu 

dels Països Catalans.  
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Per tots aquests motius, cada episodi de No tots els diumenges s’introduirà amb 

la narració d’una llegenda popular del territori català -que precedirà la careta 

d’entrada-, que pugui relacionar-se amb el tema de conversa i els convidats del 

capítol en qüestió. D’aquesta manera, aquesta introducció no deixa de ser un 

pretext per a divulgar i fer accessible moltes d’aquestes històries i llegendes 

populars que conformen la identitat dels municipis del nostre territori, però que 

estan començant a quedar en desús -i corren el risc de desaparèixer- entre les 

generacions més joves. 

 

2. Secció 1: LA TROBADA 

La trobada conforma el primer gran bloc del programa. Aquesta primera secció, 

que va precedida de la careta d’entrada, consisteix en la presentació dels 

convidats. En primer lloc, es presentarà al convidat del poble i seguidament, se 

li demanarà a aquest veí que sigui ell qui, amb les seves paraules, prepari una 

breu presentació divertida per a introduir el convidat artista. Per aquest motiu, 

es buscaran encreuaments que tinguin ganxo i puguin ser cridaners i divertits. 

Així, un cop introduïts els dos convidats, se’ls preguntarà per quin motiu creuen 

que els hem fusionat i es revelarà el motiu real de l’encreuament.  

 

3. Secció 2: FER EL CAFÈ 

Seguidament, s’introduirà la segona gran secció de No tots els diumenges, 

anomenada Fer el cafè, en què s’oferirà una beguda als convidats i se’ls 

proposarà un tema de conversa concret que els pugui interrelacionar. Així, a 

cada programa se centrarà en un tema diferent i s’explicaran els motius de la 

seva elecció, relacionant-los amb la vida i l’obra de l’artista i la rutina del veí del 

poble. Les converses són l’element central de la quotidianitat i de les 

sobretaules i, és per aquest motiu, que aquesta serà la secció principal i, per 
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tant, la més llarga de tot el programa. L’objectiu de Fer el cafè és descobrir, de 

forma anecdòtica, les vivències personals dels convidats i la seva opinió i 

posició respecte als temes proposats. Uns temes que, tot i ser universals, 

narrats des de la seva experiència poden revelar l’essència i les particularitats 

de la vida als pobles petits. 

 

4. Secció 3: JOCS DE TAULA 

De la mateixa manera que les sobretaules solen finalitzar amb un joc de taula, 

cada episodi de No tots els diumenges conclourà amb un breu joc final, un 

element clau que, a més, configura el format d’entreteniment. L’objectiu 

d’aquesta última secció és trencar la barrera entre l’artista i els espectadors, 

donant a conèixer les seves curiositats i intimitats de forma dinàmica i divertida. 

Així, a cada episodi es proposarà un joc personalitzat per als convidats d’aquell 

dia. Com pot ser, per exemple, una bateria de preguntes ràpides compromeses, 

un petit test de personalitat o jocs de preses de decisions, entre d’altres.  
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D’aquesta manera, l’escaleta bàsica d’un programa genèric de No tots els diumenges 

quedaria de la següent manera:  

SECCIÓ CONTINGUT DURADA 

INTRODUCCIÓ: LA 
LLEGENDA 

Narració d’una llegenda popular que 

introdueixi el tema de conversa del 

programa. 

2 min 

Careta NO TOTS ELS 

DIUMENGES 

Animació d’entrada. 20 segons 

Careta LA TROBADA Careta+sintonia 5 segons 

LA TROBADA Presentació dels convidats. 

El convidat del poble presenta l’artista. 
Es fa una analogia i es revela el “claim” 

de l’encreuament.  

5 min 

Careta FER EL CAFÈ Careta+sintonia 5 segons 

FER EL CAFÈ Proposta d’un tema de conversa 
transversal que interrelacioni als dos 

convidats. 

14 minuts 

Careta JOCS DE TAULA Careta+sintonia 5 segons 

JOCS DE TAULA Petit joc per a descobrir la part més 
íntima dels convidats. Acomiadament. 

3 min 

OUTRO NO TOTS ELS 

DIUMENGES 

Sintonia final i crèdits 10 segons 
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3.3. Tractament artístic 

No tots els diumenges es presenta com un projecte d’ideació i disseny -tant estètic 

com narratiu- d’un videopodcast. Per aquest motiu, una vegada definit el tractament 

narratiu, es presenta, també, la proposta artística i estilística d’aquest format, és a dir, 

el seu corresponent tractament visual i sonor. 

Atenent a la definició dels elements fonamentals del vodcast, desenvolupats a l’apartat 

2.1.2. Podcast vs Videopodcast, el més important d’aquest format és la 

preponderància de la imatge, i la simbiosi que s’estableix entre aquest llenguatge 

visual i el llenguatge sonor.  

D’aquesta manera, a l’hora de definir el tractament del No tots els diumenges, ha estat 

crucial idear una narrativa que permeti establir dos nivells de codificació del producte. 

És a dir, de crear una narrativa que sigui completament intel·ligible tant si és 

consumida només pel canal d’àudio, com si és consumida en conjunt, 

audiovisualment. Per tant, ha estat molt important treballar en un context visual que 

aporti una experiència sensorial més completa, però que no sigui imprescindible per a 

entendre el missatge sonor.  

 

3.3.1. Disseny sonor 

Un cop definida l’estructura narrativa i de continguts, és imprescindible crear la 

identitat sonora de No tots els diumenges per a posicionar-lo entre l’audiència. A través 

d’aquesta creació del so o imaging es pretén crear una relació d’empatia i fidelització 

amb l’oient. Per a aconseguir-ho, a continuació es proposen diferents elements que 

ajudaran a l’oient a identificar i diferenciar directament el producte a través de les 

seves peculiaritats.  
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3.3.1.1. So 

En primer lloc, l’enregistrament sonor és un dels elements claus i distintius d’aquest 

producte. Si bé és cert que la tendència general és enregistrar el so a través dels 

micròfons en un estudi insonoritzat, a No tots els diumenges s’opta per un so directe 

enregistrat a l’aire lliure, com s’especificarà més endavant, a l’apartat 3.3.2.1. L’espai. 

Per a materialitzar-ho, tots els episodis s’enregistraran amb micròfons que captin tant 

la veu dels convidats com el so ambient, per plasmar el soroll de la naturalesa tant 

característic i agradable de l’entorn.  D’aquesta manera s’aconsegueix que, tot i que 

l’espectador estigui escoltant aquest vodcast només en àudio, ja es pugui fer una idea 

que està gravat en un espai obert i pugui conèixer la sensació de tranquil·litat que 

transmet. Tot el material enregistrat serà tractat, posteriorment, a través de Garage 

Band, on es faran els ajustaments sonors essencials, tocant els paràmetres bàsics per 

a la seva correcció. 

 

3.3.1.2. Sintonia 

No tots els diumenges compta amb una banda sonora i sintonia original composta pel 

productor i compositor Jordi Rica (Riicabeats). La peça original, que té al voltant de 

1’50 minuts de durada, servirà per acompanyar tota la introducció de No tots els 

diumenges, en la que es narra en cada capítol una llegenda diferent. Mentre que els 

20 últims segons d’aquesta, seran utilitzats com a sintonia que acompanyi la careta 

del programa.  

Es tracta d’una sintonia original elaborada en base a les meves indicacions, que 

s’inspira en un seguit de músiques d’estils i gèneres molt variats, que desprenen una 

certa sensibilitat quotidiana i alhora una mica bucòlica i onírica.  

Així, aquesta s’estén per referents molt diversos, passant per una petita influència de 

les músiques tradicionals de les danses populars catalanes, com el repertori musical 

de danses del Festival de Llegendes de Catalunya, que li donen un toc més folklòric. 

Però també té algunes pinzellades que remeten a l’estil de les BSO d’algunes 
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pel·lícules de la Nouvelle Vague, que li brinden un to més contemplatiu i costumista, 

com New York Herald Tribune, de A bout de souffle (Jean-Luc Godard, 1960), 

Genérique et car de police de la BSO de Les Quatre-cent coups (François Truffaut, 

1959), o Au restaurant L´Arbois de la BSO de Tirez sur le pianiste (François Truffaut, 

1960). I sobretot, per músiques més experimentals del gènere indie i electrònica, 

d’alguns grups com Animal Collective o Mort Garson i el seu àlbum Plantasia.  

S'adjunta, a continuació, un codi de Spotify, que conté la playlist amb els referents 

musicals que han inspirat la sintonia originl de No tots els diumenges. 

 

Agafant, sobretot, la influència d’aquestes músiques experimentals, s’ha compost la 

sintonia final, que es pot escoltar al mood teaser, on predominen alguns instruments 

Figura 1. Codi de Spotify dels referents 
musicals. Escanejar el codi amb la càmera 
del mòbil. Portada d'elaboració pròpia. 
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com el sintetitzador, que crea un efecte nostàlgic, però alhora modern que transmet a 

la perfecció els valors de No tots els diumenges.  

 

3.3.1.3. Claim 

A l’hora de crear la identitat sonora també és molt important decidir el claim del 

programa, un eslògan que serveixi per a atrapar a l’audiència. El claim que s’utilitzarà 

a No tots els diumenges, que apareix ja en la sintonia principal del programa, és 

«podria ser qualsevol diumenge, però no és un diumenge qualsevol». Un lema que 

defineix tot un estil de vida i reivindica l’art de trobar l’excepcionalitat dins de la rutina 

i la quotidianitat. Tanmateix, la veu que locutarà el claim durant la sintonia i les caretes 

del programa serà la de l’Àvia Pilar.  

 

3.3.1.4. Veu corporativa 

L’elecció del to és l’últim dels elements crucials per a una bona identitat sonora. En un 

podcast o vodcast, la veu del locutor és gairebé el més important, ja que aquest es 

converteix en un dels principals elements de fidelització. Per això és molt important 

crear una veu corporativa de referència que identifiqui el teu programa en funció del 

to i el ritme.  

A No tots els diumenges s’utilitzaran dos ritmes o registres una mica diferenciats. En 

primer lloc, pel que fa a la narració de la llegenda, s’optarà per un ritme més tranquil i 

distès. En canvi, per a les tres seccions que conformen el cos del programa, s’emprarà 

un ritme de veu més dinàmic, fresc i divertit. A més, s’intentarà buscar varietat en les 

veus, combinant persones de diferents gèneres, per tal que, en l’àudio, es puguin 

diferenciar els diferents convidats. 
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3.3.2. Disseny visual 

Un dels elements fonamentals que defineix el format videopodcast és que aquest es 

diferencia d’un podcast per la importància que atorga al tractament visual i l’estètica. 

Així, es remarca la importància de fer vodcasts que a banda de funcionar en àudio, 

puguin aportar més informació i estímuls a nivell visual. Ja que la imatge dona una 

capa més de contingut i de qualitat al producte, al mateix temps que resulta més proper 

a l’espectador i té un potencial més gran per a la promoció a les xarxes socials.  

Així doncs, pel que fa al tractament i la narrativa visual, s’aposta per uns quants 

elements clau que contribueixin a crear un llenguatge visual propi de No tots els 

diumenges. Aquestes constants passen per la cerca d’una estètica quotidiana i 

costumista en l’espai, que queda plasmada amb les imatges i escenes, i també a 

través d’un ritme pausat i natural en la narració i el muntatge. Tanmateix, es vol 

reivindicar el seu caràcter d’autoproducció independent, que busca realisme en el 

rodatge, a través de l’enregistrament a espais naturals, amb so directe i càmera en 

mà. Tots aquests objectius s’articulen a través d’alguns elements clau que configuren 

l’atmosfera única i especial de No tots els diumenges, com l’entorn, el disseny gràfic 

o el muntatge, que seran desenvolupats a continuació.  

 

 3.3.2.1. L’espai 

L’espai d’enregistrament serà la terrassa de la meva àvia, l’àvia Pilar. He escollit un 

espai obert, a l’aire lliure, ja que crec que aquest és un element distintiu de la vida als 

pobles petits, on l’entorn rural i natural cobra una certa importància com a espai 

principal de socialització. A diferència de les grans ciutats, on és més fàcil tenir accés 

a un estudi de gravació, els escenaris que són importants al poble són les cases i els 

espais oberts i la natura, i la vinculació que hi tenen els veïns.  

Alhora, l’espai guarda una relació directa amb el llegat cultural de les històries i les 

llegendes populars que se’ns han explicat des de petits. De sempre, la casa dels avis 
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ha estat un punt de trobada intergeneracional on descobrir noves històries i aprendre 

de la particular visió del món que tenen les persones grans. És, per a mi, un dels únics 

racons on, encara avui dia, s’acull i es preserva la tradició oral que s’ha anat 

transmetent de generació en generació.  

El resultat de totes aquestes idees, es trasllada en una terrasseta tranquil·la on els 

convidats podran fer tertúlia i sobretaula per explicar milers d’històries.  

 

A l’hora de localitzar, s’ha confeccionat un moodboard on queden plasmats els 

referents estètics del projecte, un seguit de peces audiovisuals que també estan 

enregistrades a exteriors de cases i tenen una essència costumista similar a la que es 

Figura 2. Fotografies de la localització final de No tots els diumenges 
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vol plasmar a No tots els diumenges. Alguns exemples d’aquestes produccions són 

els covers que enregistra el cantant Socunbohemio al seu jardí, que desprenen una 

certa influència estètica de la Nouvelle Vague, el videoclip Quedará En Nuestra Mente 

de la cantautora Amaia, o els mini documentals quotidians sobre persones grans que 

produeix la marca de roba sostenible Iaios. Així com també les gravacions musicals 

íntimes i bucòliques que tenen lloc al Jardí Amagat d’Igualada o les càpsules 

radiofòniques que enregistra Ràdio Clota als exteriors de les adoberies de Vic. 

D’aquesta manera, No tots els diumenges s’inspira en tots aquests colors i textures 

que es desprenen d’aquestes peces enregistrades a l’aire lliure, així com els tons 

verdosos de la naturalesa o el joc visual que fa la llum filtrada a través dels arbres, 

que transmeten una certa essència quotidiana i nostàlgica.  

Figura 3. Moodboard dels espais de No tots els diumenges 
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Per tots aquests motius, l’entorn de No tots els diumenges no és un espai neutral, sinó 

que cobra una entitat pròpia i es transforma en un element narratiu més que configura 

el discurs descentralitzador i de proximitat de No tots els diumenges. A través d’aquest 

espai, es posen el valor tots els elements visuals que denoten les particularitats de 

l’entorn rural, com els ocells, la naturalesa, les muntanyes de fons o l’àvia que hi viu. 

Al mateix temps que es reivindica la creació audiovisual als espais allunyats de les 

grans ciutats.   

 

3.3.2.2. Identitat gràfica 

La identitat gràfica engloba un conjunt de paràmetres que defineixen l'aspecte visual 

de No tots els diumenges, i el distingeixen i destaquen d'altres productes. Afavorida 

per la naturalesa de les pantalles, la reproducció de vodcasts s'està convertint, cada 

vegada més, en una experiència narrativa més sofisticada, on prima el gran vincle 

amb el missatge visual com a generador d'emocions i sensacions. Per aquest motiu, 

en aquest apartat s'estableixen les directrius que consoliden una identitat gràfica que 

permeti a l'audiència identificar-la de seguida i que pugui associar el vodcast amb uns 

certs colors, logotip i tipografies. 

L'objectiu és teixir una connexió entre l'univers gràfic i el sonor, a través d'un 

llenguatge visual que transmeti els valors de No tots els diumenges, així com permeti 

comunicar-se i arribar millor als nous clients potencials i alhora mantenir la fidelització 

dels oients. 

 

3.3.2.2.1. Logotip/portada 

El logotip de No tots els diumenges està dissenyat per l’artista i il·lustradora Clara 

Nadal. Aquest es compon a partir d’un sol de color carbassa dibuixat amb línia fina i 

de les paraules que formen el títol, amb una tipografia Helvetica de color verd, 

repartides pel voltant. La il·lustració, a més, forma part del conjunt de fotogrames que 
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formen la historieta que acompanya la careta d’entrada del programa, que serà 

desenvolupada més endavant, a l’apartat 3.3.2.2.4. Caretes i animacions. 

S’ha escollit el sol perquè és un element que transmet calidesa, llum i resplendor i que 

tothom pot identificar ràpidament per la seva simplicitat i familiaritat. Alhora, el sol 

simbolitza amor i intel·ligència, i desprèn l’energia característica d’un migdia assolellat 

de diumenge, valors que clarament representen la quotidianitat de No tots els 

diumenges. 

Aquest logotip s’utilitzarà com perfil oficial de totes les xarxes socials de No tots els 

diumenges i serà, també, la portada de tots els episodis que es publiquin a Spotify.  

 

Figura 4. Logotip i portada de No tots els diumenges 



55 

3.3.2.2.2. Colors 

El color és un dels elements fonamentals per a la construcció de la identitat gràfica. 

Per a escollir els colors que componen No tots els diumenges, s’ha analitzat tant les 

tonalitats que predominen en l’espai de rodatge, com la utilització de la psicologia del 

color per a trobar la gamma cromàtica que sigui més propera emocionalment al que 

es vol transmetre.   

Per a trobar els colors predominants i poder-los associar a unes determinades 

expectatives i sentiments, s’ha elaborat una llista de tres paraules concretes que 

defineixen la personalitat de No tots els diumenges en la seva essència: alegre, proper 

i quotidià. 

Un cop reunits els tres adjectius, s’ha associat un color per a cada paraula, tenint en 

compte, també, els tons verdosos i ataronjats que predominen a la terrassa on 

s'enregistraran les sobretaules: 

Alegre = TARONJA. S’ha escollit el taronja com a color principal, que predomina i 

representa la marca en tota la seva essència. El taronja és el color més representatiu 

de No tots els diumenges degut al seu fort contrast visual, però alhora és un color molt 

versàtil i funcional, que combina fàcilment amb altres tonalitats. Els tons càlids sovint 

s’associen a les emocions més desenfrenades i resulten més propers i divertits. 

Segons la psicologia del color, el taronja és un color positiu, que transmet energia, 

diversió, vitalitat, calidesa, confort, jocs i menjar. A més, es tracta d’un color molt 

Figura 5. Paleta de colors oficial de No tots els diumenges 
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estimulant i que crida molt l’atenció entre les persones més joves. Tot aquest seguit 

d’atributs encaixen i defineixen a la perfecció amb el gènere d’entreteniment i amb 

l’univers i la identitat de No tots els diumenges.  

Quotidià = VERD FORT. Per a complementar el color principal, s’ha establert com a 

color secundari el verd fort, un to que contrasta i harmonitza amb el color taronja. Els 

tons freds, com el verd fort, solen anar associats a la raó, la intel·lectualitat i la saviesa. 

En la seva versió positiva, el verd és un color orgànic que transmet naturalesa, pau, 

equilibri, consciència i harmonia. A més, és un color molt relaxant que suggereix 

estabilitat i també resistència. D’aquesta manera, és un color ideal per a reflectir 

l’harmonia i tranquil·litat de l’espai natural on s’enregistra el vodcast. Així com també 

fa de contrapunt amb l’energia i diversió que s’associen al color taronja, per 

representar el to calmat i la vessant més cultural que també predomina a No tots els 

diumenges. 

Proper = GROC. També, s’ha escollit el groc com a color de suport, que complementi 

als dos anteriors. El groc és un color positiu que transmet felicitat, amistat, optimisme, 

amabilitat, autoestima i extraversió. En ser un color càlid, també és un color molt 

proper, que evoca sentiments agradables i alegres. Tot i que aquest no forma part del 

logotip o portada de No tots els diumenges, s’emprarà per a altres elements com, per 

exemple, els subtítols del vídeo.  

 

3.3.2.2.3. Tipografia 

Per a crear la identitat gràfica també ha estat important definir la font i la tipografia. 

Per a No tots els diumenges s’utilitzarà l’Helvetica, una de les fonts més utilitzades en 

el disseny gràfic a nivell mundial, que forma part del nostre imaginari col·lectiu. En els 

seus orígens, es tractava d’una font tipogràfica totalment innovadora que ha construït 

el llenguatge modern contemporani.  



57 

No tots els diumenges aposta per la simplicitat i l’atemporalitat en el disseny, i aquesta 

tipografia resulta idònia, ja que és ferma, llegible, neutra i simple, i molt versàtil, ja que 

pot ser interpretada de diferents maneres en funció dels seus usos i context. Així, es 

tracta d’una font que combina perfectament per a les publicacions a xarxes socials, 

però també pels subtítols o qualsevol altre material gràfic que s’hagi de generar per a 

No tots els diumenges.  

Figura 6. Mostra de la tipografia de No tots els 
diumenges 
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3.3.2.2.4. Caretes i animacions  

L’estructura bàsica de qualsevol vodcast ha de començar amb una careta d’entrada 

que conjugui la sintonia del programa i la locució que el presenti. La careta d’entrada 

de No tots els diumenges, dissenyada per l’artista Clara Nadal, es compon a través 

d’una animació de 20 segons de durada, feta a través d’il·lustracions que creen una 

historieta per a acompanyar la sintonia principal del programa. Aquesta animació 

pretén plasmar, a través de colors, textures i sensacions, l’essència quotidiana però 

divertida i entretinguda de No tots els diumenges. Per això, una de les coses més 

importants ha estat elaborar un mapa conceptual que posi en comú les idees i 

metàfores que constitueixen tot el seu univers. 

 

Les il·lustracions estan animades a través de morphing, una tècnica de manipulació 

d’imatges que permet obtenir una animació que es deforma i es converteix en un 

fotograma diferent. Aquest és un recurs original per a anar fent apareìxer d’una manera 

divertida i fluida els diversos elements que es volen introduir, com els arbres i el 

paisatge, les copes de vi, les tovalles, el sol o els jocs de taula. 

Figura 7. Brainstorming de les animacions de No tots els diumenges 
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D’altra banda, s’ha optat per mantenir el suport físic d’aquests fotogrames, sense 

eliminar de la imatge els retalls de paper, que mantenen el blanc de la imatge. La 

decisió de mantenir els fulls en blanc transmet la sensació d’estar passant les pàgines 

d’un llibre i deixa entreveure el gran univers oral i llegendari que s’amaga rere No tots 

els diumenges. A més, tot i ser blancs, s’ha jugat amb l’obertura de diafragma de la 

cam̀era capturadora per tal d’aconseguir una major saturacio ́als voltants i aconseguir 

un efecte blavoś que dona a l’animació una estet̀ica meś bucol̀ica que remet a la llum 

del terrat on es gravara ̀No tots els diumenges.  

Figura 8. Mostra d’alguns dels fotogrames il·lustrats per a l’animació de la careta d’entrada  
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Pel que fa a les transicions entre fotogrames, s’ha optat per l’straight ahead animation, 

de manera que, tot i tenir alguns fotogrames claus esquemat̀ics, molts dels moviments 

s’han anat dibuixant en funció de la necessitat de transicionar-los amb d’altres. 

Tanmateix, un altre dels recursos utilitzats ha estat la imitacio ́d’un tràveling horitzontal, 

en l’escena dels caragols jugant a domino,́ com si es tracteś d’una cam̀era. 

L’animació està constituïda per 250 fotogrames. El fet de treballar amb fotogrames per 

separat, permet que aquests també puguin funcionar independentment, de manera 

que alguns dels elements que apareixen a l’animació principal es converteixen, 

després, en les caretes que precedeixen les 3 grans seccions del programa. 

Tanmateix, tots aquests fotogrames emprats per aquesta animacio ́tambe ́serviran per 

generar la graf̀ica de les xarxes i, si s’escau, el marxandatge del programa. 

 

3.3.3. Realització i muntatge 

Reiterant les idees de l’apartat 3.3.2. Disseny visual, a través de la realització i del 

muntatge es vol fer palès el fort segell d’autor de No tots els diumenges, posant èmfasi 

en les possibilitats narratives que presenten els vodcasts de producció independent.  

Prenent una petita influència del llenguatge cinematogràfic i els recursos característics 

de la Nouvelle Vague, s’aposta per la cerca del realisme en el rodatge, 

l’enregistrament del so directe a espais naturals i la filmació amb la càmera en mà -

prescindint d’estabilitzador- en algunes ocasions. Tanmateix, pel que fa al muntatge, 

de la mateixa manera que ho fan moltes de les produccions audiovisuals 

desenvolupades a l’apartat 3.3.2.1. L’espai, a No tots els diumenges també 

s’implementaran algunes convencions de l’audiovisual indie o experimental com el 

format de pantalla 4:3. 

A través de tots aquests elements, es vol aconseguir un estil fílmic proper al reportatge 

o al documental, que denoti un cert realisme narratiu i un ritme natural, però que sigui, 

alhora, fresc i lleuger.  
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Un cop obtingut tot el material, s’utilitzarà el programari Premiere Pro d’Adobe per a 

muntar el producte final. 

Tant pel que fa a l’estil de la realització com del muntatge, hi haurà dues grans parts 

diferenciades durant el transcurs de No tots els diumenges. Així, s’emprarà un estil 

narratiu propi per la introducció de La llegenda, i un altre de ben diferent per a tot el 

cos del programa i les seves corresponents seccions (La trobada, Fer el cafè i Jocs 

de taula): 

 

1. Realització i muntatge de La llegenda:  

Aquesta primera part d'introducció està marcada per una major experimentació de les 

possibilitats narratives. Aquesta secció ofereix més llibertat creativa tant en la 

realització com en el muntatge, ja que és l'única part del programa que es desenvolupa 

sense convidats. 

Com que el que preval en aquesta introducció és la narració i el desenvolupament de 

la llegenda, l'objectiu és submergir a l'espectador/oient completament a la història, a 

través de l'experimentació amb els plans, el so i el muntatge. Per aquest motiu, es farà 

un muntatge de tipus expressiu i discontinu, en què es donarà molta rellevància a la 

veu en off i a la coordinació de les imatges amb sintonia de fons del programa. Mentre 

que, per sobre, s'aniran alternant imatges i plans recursos que siguin complementaris, 

però no necessaris per a entendre el contingut sonor. Al mateix temps, s'aprofitarà 

aquesta introducció per a anar presentant visualment l'espai i els convidats a 

l'espectador, a través de plans descriptius que mostrin la casa i la terrassa. 

Per a materialitzar-ho, durant la realització s'enregistraran diverses preses de la 

narració de la història, des de diferents punts de vista. I, també, es gravaran els plans 

recursos que seran inserits en el muntatge. 
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2. Realització i muntatge de La trobada, Fer el cafè i Jocs de taula: 

Pel que fa a aquesta segona part, s’optarà per un estil de gravació i muntatge més 

directe, sense talls ni veus en off. D’aquesta manera, l’espectador veurà, en tot 

moment, els convidats enraonant.  

Per a dur-ho a terme, es farà una realització a partir de dues càmeres amb trípode, 

col·locades als laterals de la taula on es farà la tertúlia, que captin un pla mig fix de 

tots els interlocutors del programa. Mentre que hi haurà una tercera càmera itinerant 

que servirà per a enregistrar plans de detall i plans recursos de l’escena, de caràcter 

més expressiu, durant tot el desenvolupament de la sobretaula.  

Així, es farà un muntatge lineal amb els dos plans màster que vagin mostrant el 

transcurs narratiu de la tertúlia, mentre que s’aniran introduint alguns plans de detall o 

de recurs de tant en tant, per a donar profunditat i expressivitat a l’entrevista.  

 

3.4. Distribució i promoció 

3.4.1. Plataformes de distribució 

Un cop enregistrats i muntats tots els episodis de No tots els diumenges, caldrà 

distribuir-los a les plataformes de reproducció i, per això, és necessari utilitzar una 

plataforma especial d’allotjament o hosting, que permeti emmagatzemar els arxius 

d'àudio per a distribuir-los a les aplicacions de reproducció de podcasts. Aquests 

serveis d’allotjament no són un simple espai d’emmagatzematge, sinó que, a més, 

proporcionen estadístiques, permeten integrar el podcast a pàgines web i ofereixen 

eines de promoció. Així, proporcionen un feed RSS (Really Simple Syndication), que 

consisteix en un llistat d’enllaços a cada episodi juntament amb altres detalls com el 

títol, la descripció i una imatge. D’aquesta manera, s’envien aquests enllaços RSS a 

plataformes de reproducció, que els utilitzen per a mostrar el contingut del podcast.  
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No tots els diumenges s’allotjarà a la plataforma Spreaker. Segons les recomanacions 

d’Arense (2021), Spreaker presenta notables avantatges en comparació amb els 

serveis que ofereixen, per exemple, les plataformes Ivoox o Anchor. Ja que 

proporciona unes estadístiques més ajustades i una millor qualitat sonora. Spreaker 

és una plataforma de hosting molt completa, perquè integra tots els serveis i eines 

necessàries per a crear, allotjar, distribuir i monetitzar podcasts. Spreaker se 

sincronitza amb les principals plataformes de distribució, fet que et permet fer créixer 

ràpidament la teva audiència. De manera molt intuïtiva, Spreaker et deixa escollir on 

vols publicar el teu contingut i et redirigeix automàticament a aquestes plataformes de 

reproducció, com poden ser Spotify, iTunes, Google podcast o, inclús, YouTube.  

En aquest cas, les plataformes de reproducció de No tots els diumenges seran, 

principalment, Spotify i YouTube, ja que es tracta d’un contingut de nínxol. L’objectiu 

és segmentar les audiències, distribuint el vodcast per aquestes plataformes amb la 

finalitat d’arribar, només, al públic jove a qui realment interessa el producte. D’aquesta 

manera, Spotify, que és un dels serveis de contingut en streaming més populars del 

món, garantirà una excel·lent oportunitat per a donar una major difusió als episodis de 

No tots els diumenges. La plataforma compta amb més de 150 milions d’usuaris actius 

que l’utilitzen cada dia i estan super familiaritzats amb el consum d’àudio en totes les 

seves formes. A més la plataforma té una molt bona experiència d’usuari que obre 

oportunitats a No tots els diumenges per a ser trobat i escoltat fàcilment i intuïtivament. 

D’altra banda, és imprescindible tenir presència a YouTube, per oferir la possibilitat de 

reproduir el contingut de No tots els diumenges visualment. A més, YouTube presenta 

molts avantatges per a la promoció del vodcast. El seu algoritme permetrà posicionar 

No tots els diumenges a internet i aparèixer a les cerques del públic objectiu i arribar 

a les noves audiències naturals de la plataforma que no es troben, per exemple, a 

Spotify. 

Finalment, No tots els diumenges tindrà una periodicitat quinzenal, de manera que 

s’estrenarà un nou episodi cada dues setmanes. El dia de publicació serà el dissabte 

a les 21:00 h, ja que està comprovat, segons Arense (2021), que aquest és el moment 
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de la setmana que aglutina més persones interessades a descarregar i reproduir 

podcasts. D’aquesta manera, l’audiència de No tots els diumenges, tindrà els episodis 

disponibles a partir del dissabte a la nit per a poder-los escoltar, si ho prefereix, cada 

dos diumenges del més.  

 

3.4.2. Promoció 

Per a promocionar el contingut de No tots els diumenges, es fomentarà l’activitat a 

xarxes socials per arribar al target desitjat, amb l’objectiu de crear una imatge de 

referència del programa perquè el públic ho pugui associar amb un producte de 

qualitat. Així, s’han creat canals propis per a No tots els diumenges, com ara bé un 

compte a Twitter i Instagram, dues de les plataformes on es troba el públic objectiu de 

No tots els diumenges.  

A través d’aquestes xarxes s’aniran anunciant els nous programes que surtin, i es 

publicaran fotografies dels convidats que aniran passant per al programa, i també 

vídeos de resum o talls i fragments interessants dels programes. I també es generarà 

material exclusiu per a aquestes plataformes, com teasers, informacions addicionals 

o altre material audiovisual promocional. Una estratègia perquè els convidats 

comparteixin el material a les seves xarxes socials i donin a conèixer el programa. 

Tanmateix, la presència a xarxes socials també permetrà una participació major per 

part dels usuaris, oferint un canal per a rebre i donar feedback, amb la finalitat de 

generar engagement. A més, també es fomentarà la proactivitat, de manera que més 

enllà de pujar continguts, s’interactuarà amb altres usuaris que segueixin una línia 

estilística comuna amb No tots els diumenges, per a fer ressò i perquè el públic pugui 

relacionar el vodcast amb uns certs valors i ideals.  
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Finalment, també s’ha creat una pàgina de Linktree, on s'allotgen tots els enllaços que 

deriven als usuaris a totes les plataformes oficials del programa (Instagram, Twitter, 

Youtube, Spotify i Gmail). I un correu electrònic perquè els usuaris puguin enviar 

qualsevol mena de dubte o petició.  

Figura 10. Exemple de disseny d’interfície de 
Linktree  

Figura 9. Exemple de disseny d’interfície 
d’Instagram 
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4. SINOPSIS PER CAPÍTOLS 

4.1. Programa 1: La intimitat 
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La llegenda de les encantades... Explica la llegenda que, fa molt de temps, a 

les aigües de l’Alt Urgell, s’hi amagaven les encantades, unes dones molt i molt petites 

que passaven els seus dies amagades al fons dels gorgs, sense que ningú les pogués 

veure, i que només s’atrevien a sortir-ne per Sant Joan, per a rentar la roba. Entre els 

veïns, corria la veu que qui aconseguís agafar una de les peces de roba d’aquests 

éssers fantàstics, tan difícils de trobar, deixaria enrere la misèria per sempre...  

Ens deixem veure? Xarrem sobre La intimitat en totes les seves formes amb 

l’Anna Bisbal (62 anys, Sant Martí de Tous), la fornera de la granja La Plaça de Sant 

Martí de Tous i l’Andreu Peña (24 anys, Igualada), el cantant del duo musical de hip-

hop “de proximitat” El pa de cada dia. Dues persones conegudes allà on viuen que, 

per les seves professions, veuen exposada una part de les seves vides de cara al 

públic. La proximitat va lligada a la intimitat? Hi ha intimitats més interessants que 

d’altres...?. Acabem amb un petit joc: quin panet de la fleca ets segons la teva 

personalitat? 
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4.2. Programa 2: L’avorriment 

 

  



69 

La llegenda de Lo tarter dels Minairons… Diu la llegenda que la tartera que 

es troba a la Guàrdia d’Ares de Les Valls d’Aguilar va ser creada pels Minairons. Uns 

éssers màgics molt petits i entremaliats però molt treballadors que s’amaguen en 

canuts d’agulles que, en ser oberts, surten de dins repetint una vegada i una altra als 

seus amos “Què farem? Què direm?”, que, per por a avorrir-se, poden arribar a 

enfadar-se molt si el seu propietari no els dona prou feina... 

L'avorriment és la guspira de la creativitat? Com bé va dir un dia Antònia 

Font, “a Mallorca fem bona música perquè ens avorrim molt!”. Xarrem sobre 

L’avorriment amb en Joan Galmés (22 anys, Manacor), un jove manacorí que, des 

que passa el curs a Barcelona, està més involucrat que mai a les iniciatives populars 

de casa seva, la Maria Hein (19 anys, Felanitx) i la Maria Jaume (23 anys, Lloret de 

Vistalegre), dues cantautores que tenen guanyada una plaça al panorama musical 

mallorquí. Parlem de la monotonia i l’avorriment més desagradable, però també de 

l’avorriment com a motor de creació, d’aquell que ens empeny a la necessitat de fer 

canvis. Saber-se avorrir és una qualitat? Tots ens avorrim igual? Vivim 

hiperestimulats? I acabem amb el joc més avorrit del món: mar o muntanya?.  
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4.3. Programa 3: La tranquil·litat  
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La llegenda de la Cérvola Blanca... Diu la llegenda que la filla dels senyors del 

Castell de Tous, reptava als seus admiradors dient que només faria cas al noi que li 

portés viva o morta la cérvola blanca, una cérvola preciosa que voltava pels boscos 

de la Devesa. Només un d'aquests admiradors va persistir i, un dia, va aconseguir 

disparar a la cérvola, amb la mala sort que només la va ferir. En seguir els rastres de 

sang de la bèstia, va arribar fins a una balma cristal·lina d'aigües profundes i allà va 

trobar a la donzella, guarint la cérvola ferida. Per fi s'havia complert la promesa. Però, 

en aquest moment, el llac es va obrir i la terra els va engolir fins allà on poguessin 

estar tranquils per sempre. Ni ell, ni ella, ni la cérvola van tornar a ser vistos mai més... 

Quin és el nostre oasi de tranquil·litat? Xarrem sobre La tranquil·litat amb 

el Dani Roda (45 anys, Sant Martí de Tous), un home que viu completament aïllat en 

una tranquil·la masia de les afores de Tous, mentre tira endavant el projecte d’El jardí 

de les essències i Marialluïsa (Igualada), la banda igualadina de pop metafísic del 

moment. I si alguna cosa tenen en comú tots ells, és la parsimònia que els uneix. Què 

ens fa estar tranquils? És utòpic viure una vida tranquil·la? La pau interior és una 

farsa? Parlem dels nostres rituals de tranquil·litat, i de l’espiritualitat com a motor de 

creació artística. I acabem amb un joc: quina infusió ets segons el teu grau de 

tranquil·litat?  
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4.4. Programa 4: Les presses 
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La llegenda del Puig Campana… Diu la llegenda que, a València, el cavaller 

Rotlà es va enamorar perdudament d’una donzella, i ella d’ell, fins que una força 

maligna va decidir finir tot l’amor, condemnant la donzella a morir quan s’acabés l’últim 

raig de sol d’aquell mateix dia. Mogut per la desesperació, el cavaller va pujar al Puig 

Campana i amb la seva espasa va obrir un gran forat per a deixar passar els últims 

raigs de sol que allarguessin, durant uns minuts eterns, la vida de la donzella. De 

l’afany desesperat del cavaller enamorat per conquerir el temps i poder-li fer una última 

abraçada a la seva estimada, va néixer la Coltellada de Rotlà…  

Tenim pressa per viure? Xarrem sobre Les presses amb el Joan de “Ca la 

Noia” (54 anys, Sant Martí de Tous), el coordinador de la Unió de Pagesos de l’Anoia 

que porta la llenya a les cases de Sant Martí de Tous i amb en Rally Ray (20 anys, 

Igualada), un artista emergent que s’està fent un lloc molt important en l’escena de la 

música urbana a Catalunya. Tots vivim amb pressa? Els ritmes de vida al camp són 

diferents dels de ciutat? Parlem del ritme frenètic de la nostra quotidianitat i de la 

rapidesa amb què passen les coses, de “l’engany” de la productivitat, de les presses 

que tenim per a fer les coses que ens agraden i de la pressió que pot arribar a exigir 

la indústria musical. I acabem amb una bateria rapidíssima de preguntes 

compromeses.  
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4.5. Programa 5: L’enveja 
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La llegenda d’El Cor Menjat... Corria el rumor que el cavaller Guillem de 

Cabestany i Saurimonda, l’esposa del noble Ramon de Castell Rosselló, estaven 

perdudament enamorats en secret. El noble, encegat per l’enveja i la ràbia de què la 

seva dona tingués un suposat amant, va decidir matar a Guillem de Cabestany i, com 

a venjança, li va fer treure el cor del cos per donar-lo a menjar a la seva esposa. Quan 

la dona va adonar-se del que acabava de fer, va perdre la vista i l’oïda i, en recuperar-

se, va dir: “Senyor, m’heu donat tan bona menja que mai més no en menjaré d’altra”. 

I, en sentir això, Ramon de Castell Rosselló va voler acabar, també, amb la vida de la 

seva dona... 

L’enveja és sempre nociva? Xarrem sobre L'enveja amb la Berta Ribaudí 

(24 anys, Sant Martí de Tous), una jove arquitecta a qui "li ha tocat" ser de poble, però, 

en realitat, enveja les oportunitats de vida a les grans ciutats. El Javi Vich (28 anys, 

Igualada), un historiador i monitor d'escalada que en té prou en passar els seus 

dies sempre que sigui a la muntanya. I el Joan Pons “El Petit de Cal Eril” (40 anys, 

Guissona), membre de La Bastida, una associació que pretén fomentar i apropar la 

cultura indie als veïns de la ciutat d’Igualada. Tres persones fascinades per una vida 

diferent de la que els ha tocat viure. Parlem de l’enveja com una mala mirada, però 

també de l’enveja creativa, d’aquella que, en la seva justa mesura, ens estimula a 

esforçar-nos per a tirar endavant els nostres projectes.. La idealització porta a 

l’enveja? Existeix l’enveja sana? Sentir enveja és sinònim d’insatisfacció? I acabem 

amb un joc de situacions compromeses: com actuaries si...? 
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4.6. Programa 6: La nostàlgia 
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La llegenda d’El Panna... “El Panna” era un nen petit mal criat i brètol que, amb 

el pas dels anys, va acabar esdevenint el bandoler més perillós de la comarca de 

l’Anoia, fugint de la justícia per haver comès 39 assassinats. Quan va ser condemnat 

a mort per tot el mal que havia fet i se li va concedir una última voluntat, ell va demanar 

fer un últim petó a la seva mare, mossegant-la tan fort que li va arrancar un tros de 

galta. I, ferit pel record, li va dir: “És culpa teva que jo em trobi ara així. Si de petit 

m’haguessis corregit més, ara no em veuria on em veig”... 

És dolent recordar en excés? Xarrem de La nostàlgia amb la Clàudia Rius (28 

anys, Capellades), periodista cultural, creadora del podcast Gent de merda i impulsora 

del Canal Malaia, que lluita per promoure la creació de contingut en català a les xarxes 

socials. I l'Elisa Vidal (75 anys, Sant Martí de Tous), una historiadora autodidacta, 

membre de l'associació cultural Els Amics de Tous, que vetlla per la recuperació de la 

memòria històrica del poble a través del seu canal de YouTube Històries de la Iaia 

Elisa. La nostàlgia és una emoció cada vegada més comuna en l'època de canvis 

accelerats que vivim. La nostàlgia s'acompanya de la idealització d'allò que voldríem 

recuperar, però també és un sentiment molt més positiu del que sembla, que ens ajuda 

a enfortir el sentit de la pròpia identitat. Comprendre el passat ens permet entendre 

qui som actualment. Els joves ens beneficiem de la mirada nostàlgica? Com ha canviat 

la mirada generacional? I acabem amb un petit joc: quina és la joguina de la teva 

infància? 
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4.7. Programa 7: La llar 
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La llegenda del Mariner de Sant Pau… Diu la llegenda que, fa molts i molts 

anys, un mariner de l’Empordà va perdre la seva barca, la seva casa i la seva família 

enmig d’un temporal a alta mar. Sol i desesperat, va agafar el seu rem, l’únic objecte 

que li quedava, i va decidir allunyar-se mar enllà fins a trobar un lloc on ningú conegués 

el que era un rem i, per tant, el mar. No va ser fins que va arribar a Sant Pau de 

Segúries que uns veïns li van afirmar, decididament, que allò que portava no era pas 

un rem, sinó una pala de forner. La resposta el va convèncer tant que va decidir 

quedar-se allà per sempre, i refer la seva vida al poble on ningú coneixia el mar.   

 I tu, de quina casa ets? Xarrem sobre La llar amb la Judit Núñez (26 anys, 

Sant Martí de Tous), una jove molt compromesa amb el Cau, que ha marxat del poble 

per a fer créixer el seu projecte vital a una masia dels afores de Manresa, i amb els 

membres de La Casa del Teatre Nu (Sant Martí de Tous), un col·lectiu de 

professionals de les arts escèniques que, no només acull les seves creacions, sinó 

que ofereix activitats de formació i residències artístiques per a creadors. Quina és la 

nostra llar? Què ens fa sentir com a casa? Totes les cases són llars? Parlem dels 

models d'accés a l'habitatge i sobre la convivència, la comoditat i les coses que ens 

fan sentir a gust. I, com sempre, acabem amb un joc: explica’m dues mentides i una 

veritat. 
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5. CONCLUSIONS 

Un cop finalitzat aquest projecte, extrec un seguit de conclusions, tot considerant els 

objectius plantejats en un inici i els coneixements que he anat adquirint i posant a la 

pràctica a través de la creació de No tots els diumenges. 

En primer lloc, m’agradaria destacar que l’execució d'aquest TFG ha estat una bona 

manera de posar en pràctica molts dels coneixements adquirits al llarg del Grau de 

Comunicació Audiovisual, que encara no havia pogut aplicar en altres projectes, 

donant com a resultat un projecte audiovisual propi.  

D’aquesta manera, la realització d’aquest projecte m’ha permès conèixer les 

oportunitats i possibilitats d'autoproducció que ofereix un format tan flexible com és el 

vodcast. Així, al llarg del treball, he pogut constatar com, pel que fa a la ideació i 

preproducció del producte, és possible engegar un projecte d'aquestes magnituds sent 

una sola, però que comporta molt esforç i responsabilitat. A més, el fet d’experimentar, 

de primera mà, les diferents tasques que cal executar durant el procés de creació d'un 

vodcast, m'ha brindat una visió més àmplia sobre tots els requisits necessaris per a 

tirar endavant un projecte així. Com són la importància d’una bona planificació i el 

coneixement sobre el diferents rols que es requereixen per a la seva producció.  

D’aquesta manera, a mesura que he anat avançant en el desenvolupament del 

vodcast, he anat prenent consciència sobre com, en realitat, la suma de talents i 

visions és imprescindible en qualsevol producció audiovisual. I que, per tant, comptar 

amb el suport d'un equip per a delegar tasques durant la seva execució és molt més 

pràctic, resolutiu i enriquidor. 

En aquest sentit, he tingut la immensa sort de poder comptar amb el talent i l'ajuda del 

Jordi Rica, la Clara Nadal i el Pau Martí, que m'han ajudat a materialitzar les meves 

idees, però afegint-hi més capes de creativitat i qualitat, fent néixer un mood teaser 

que desprèn l'essència de No tots els diumenges. 
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Per tant, tot i que no he pogut realitzar l'enregistrament dels episodis amb els 

convidats, sí que he tingut l'oportunitat de produir aquest mood teaser en què queden 

integrats els diferents elements que configuren l'estil de No tots els diumenges. 

Tanmateix, pel que fa a la seva temàtica i contingut, aquest projecte m’ha permès 

constatar i materialitzar les possibilitats que ofereix l’audiovisual com a eina per a la 

justícia i la transformació social. 

Considero que, com a creadors audiovisuals, tenim la responsabilitat de visibilitzar els 

discursos minoritzats i crear nous referents a través de les nostres produccions, per a 

que tots els públics es puguin sentir representats. I, sens dubte, No tots els diumenges 

ha estat el projecte ideal que m’ha reafirmat com, a través de la creació de formats 

audiovisuals atractius, podem articular discursos socials per fer-los accessibles a 

noves audiències. 

En definitiva, valoro molt positivament tota l’experiència adquirida al llarg d’aquest 

projecte. I puc afirmar que, malgrat que en algunes ocasions ha estat dur tirar 

endavant amb tot sent una sola, he gaudit en tot moment del procés creatiu de No tots 

els diumenges, veient com es materialitzaven, per fi, les idees que feia temps que em 

rondaven pel cap. Aquest projecte m’ha servit per integrar tots els coneixements 

adquirits al llarg del grau, però, sobretot, m’ha permès aprendre moltíssimes coses 

noves sobre el procés de producció audiovisual que, de ben segur que em seran molt 

útils de cara al meu futur professional. 
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6. AGRAÏMENTS 

En primer lloc, vull agrair a la meva família. Als meus pares i les meves germanes, en 

especial a la Berta, que m’han inspirat a fer aquest treball i m’han ajudat a agafar 

perspectiva cada vegada que no sabia cap on tirar. Engegar un projecte d’aquestes 

dimensions sent una sola no és una tasca senzilla i sense ells, hagués estat impossible 

tirar endavant aquest treball.  

També vull agrair al Jordi Rica per la seva col·laboració i talent a l’hora de compondre 

la sintonia del programa. I a la Clara Nadal per a les il·lustracions i per tota la seva 

predisposició, els consells i les idees que m’ha donat a l’hora d’encarar l’estètica de 

No tots els diumenges. Per suposat, també, al Pau Martí, per a oferir-se com a membre 

de l’equip tècnic i coproduir amb mi el mood teaser de No tots els diumenges, dedicant-

me el seu temps i motivació perquè tot sortís el millor possible. Gràcies als tres per 

sumar els vostres talents i fer créixer No tots els diumenges i demostrar-me que el 

treball en equip és imprescindible en qualsevol producció audiovisual.   

A la Vinyet Aguilera, el Joan Galmés, la Berta Sagristà, la Raquel Hornas, la Jana 

Medina, la Roser Bagó, el Joan Bagó, la Rosa Ribaudí, el Víctor Rufart i el Javi Vich 

per mostrar-se tan interessats amb el projecte i donar-me el seu feedback i consells 

sempre que ha calgut. A l’Àvia per a deixar-me enregistrar a casa seva, per posar veu 

a les caretes i per inspirar-me a través de tots els refranys que ella coneix. I a totes 

les persones de Sant Martí de Tous i als artistes de la zona disposats a col·laborar 

amb aquest projecte i formar part d’alguns dels episodis de No tots els diumenges.  

També vull donar les gràcies a la Carlota Flâneur, al Marc Ferrer i a la Clàudia Rius 

per ser uns clars referents de No tots els diumenges i per concedir-me les entrevistes, 

compartint amb mi tot el que cal saber per a engegar un projecte d’aquestes 

magnituds.  
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I, per descomptat, vull agrair a la Montserrat Santamarina, per tutoritzar-me i ajudar a 

donar forma a aquest treball, assessorant-me sempre que ha calgut i donant-me la 

crítica constructiva necessària per anar millorant la qualitat d’aquest projecte.  

A tots vosaltres, moltes gràcies. Sense la vostra ajuda, hagués estat impossible fer 

néixer No tots els diumenges. 
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8. ANNEXOS 

8.1. Producció del mood teaser de No tots els diumenges 

Per acabar de plasmar el concepte i l'estètica de No tots els diumenges, he elaborat i 

produït un mood teaser, anomenat #0 Pròleg, que m'ha permès experimentar com 

serà l'enregistrament i el muntatge d'aquest videopodcast. I comprovar, així, quin to 

agafa i com queden integrats tots els elements estilístics, tant visuals com sonors, 

proposats. Aquest mood teaser es troba al YouTube oficial de No tots els diumenges, 

i es pot veure fent clic al següent enllaç: https://youtu.be/iBRBXIxI-R4  

Així doncs, l'objectiu d'aquesta peça audiovisual és mostrar a l'audiència com es veurà 

el producte final, al mateix temps que serveix com una bona eina per a la promoció i 

també és una manera d'ensenyar una mostra a possibles futurs productors. 

Tot i així, cal esmentar que, aquest mood teaser, no és una mostra del tot fidedigna 

de com serà, ja que, tot i que sí que s'ha pogut enregistrar a l'espai original, no s'ha 

comptat amb tots els recursos que hi haurà durant la realització amb convidats, com, 

per exemple, una taula més gran o un micròfon per a cada tertulià. No obstant això, 

aquest fet no pren tanta rellevància, ja que la finalitat era prioritzar i posar de manifest 

altres elements que sí que són crucials per a entendre l'univers de No tots els 

diumenges, com, per exemple el to, la narració i el muntatge. Així com, també, el 

contingut. 

D'aquesta manera, en aquest mood teaser, s'ha optat per a plasmar com seria la 

secció de La llegenda, aprofitant que és l'única que permet ser enregistrada sense 

convidats i que, a més, és força auto explicativa i funciona com una introducció 

temàtica que recull i encapçala les ideees essencials del programa. El resultat es 

tradueix en el #0 Pròleg, aquesta peça d'uns tres minuts, que funcionarà com l'episodi 

de presentació del vodcast, ja que, a través de la narració de la llegenda, es desprèn 

tota la seva essència i discurs de fons. I que simula com seria la narració i el muntatge 
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d'aquesta primera secció que, recordem, és més experimental i està força diferenciada 

de la resta pel que fa a l'estiu narratiu: muntatge discontinu, plans tremolosos, salts 

temporals... 

Finalment, s'adjunta, a continuació, la llegenda que acompanya aquest primer episodi 

de No tots els diumenges, el Pròleg: 

#0 Pròleg 

De sempre s'ha sentit a dir que la Fou, de Can Albareda de Tous, era un lloc màgic, 

cada racó, cada pedra, cada cova, cada indret... Per tota la gent del nostre poble, és 

un lloc de referència. 

Una de les moltes coves que hi ha, plena de màgia, és la del Diable, primer pel paper 

preeminent que té en la llegenda de la Cérvola Blanca, que tots coneixem i també, per 

una altra llegenda més petita en el seu context, però molt curiosa pel seu contingut: 

Abans a les cases quan naixia un fill se sentia a dir als germanets grans 

– D'on venen els nens mama? 

– D'on vols que vinguin? De la Cova del Diable de la Fou 

Aquesta era la resposta que sentien els nens de Tous, des de temps immemorials; jo 

ja l'havia sentit. Per nens d'altres llocs, la resposta era: venen de París, o bé de sota 

una col, com el Patufet. 

Però als nostres nens no els calia cap resposta forana, la tenien a casa, en un lloc 

conegut i màgic, on qualsevol cosa podia passar. 

El fragment que us acabo de llegir forma part del recull de "Petites Llegendes de La 

Fou", de l'Elisa Vidal. I no només volia llegir-lo per a recordar que tenim la immensa 

sort d'haver nascut en un territori ple de llegendes i històries populars, sinó que és 

ideal per a presentar aquest primer episodi de No tots els diumenges, perquè parla 

sobre els orígens i la identitat i de la importància de no perdre la tradició oral per a no 
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perdre les arrels. Com diu el protagonista del documental Els Tomàquets Escolten 

Wagner: "Si no pots trobar les paraules per descriure la teva experiència, pots utilitzar 

un poema o un mite per a sortir del pas", i això és el que estic fent, bàsicament. 

Sovint tendim a pensar que hi ha temàtiques locals i busquem a fora allò que ja podem 

trobar a casa nostra, perquè ens n'oblidem, que com diuen alguns savis, "les petites 

històries són universals". 

Dit això, i tancant el tema de la identitat: esteu escoltant No tots els diumenges, perquè 

podria ser qualsevol diumenge, però no és un diumenge qualsevol. Perquè ens 

agraden les sobretaules i les llargues converses dels diumenges, perquè bàsicament, 

ens agrada la rutina! I en aquesta rutina hi pot passar de tot, és on es poden trobar les 

coses excepcionals. 

 

Ara si, comencem! 
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8.2. Transcripcions 

8.2.1. Entrevista a Clàudia Rius 

 

Transcripció de l’entrevista a Clàudia Rius, creadora del podcast Gent de Merda 

(Ràdio Primavera Sound). 

 

Entrevistadora: El vostre podcast, Gent de Merda, va començar arran de detectar 

un buit en l’oferta de contingut adreçat a joves i fet per dones a Catalunya. Com 
és engegar el teu projecte sense tenir referents d’altres podcasts que ja estiguin 

funcionant al territori? Com vau tenir la idea de la temàtica i el format?  

Clàudia Rius: Ens va passar que teníem exemples en català com, sobretot, La Sotana, 
que per a mi són les persones que trenquen la barrera del contingut en català. Llavors 

vèiem que La Sotana funcionava i que clarament tenien un públic, i no tenien cap 

mena de problema en fer-ho en català. Però, des de la nostra perspectiva, no ens 

acabaven de representar del tot. Llavors, enlloc de queixar-nos, vam decidir reunir-

nos i fer alguna cosa al respecte. Sí que és veritat que el fet que ja hi hagués homes 

fent podcasting en català ens servia de referent, però hi havia tota una part que no 

estava representada, ja que nosaltres volíem fer servir el  nostre llenguatge propi, i 

això no existia. No només pel fet de ser home o dona, sinó pel fet de l’edat, que vulguis 

o no, els de La Sotana, són una mica més grans.  

Nosaltres sabíem que volíem mostrar coses del nostre interès: d’allò que seguim a les 

xarxes, o parlar d’amor d’una forma que segurament La Sotana no ho faria mai, o 

parlar de les relacions i moltes d’altres coses. Llavors, senzillament, vam decidir que 

havíem d’apostar per fer una conversa de bar, la mateixa que tindríem nosaltres i que 

si la gent no ens volia escoltar, ja ho aniríem veient. Perquè, en realitat, com que ens 

llançàvem una mica al buit, vam decidir que ho faríem únicament per passar-nos-ho 

bé nosaltres, sense tenir cap idea de quina repercussió tindria.  
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I de cop, quan ens ho vam posar a fer, quan ni tan sols havíem tret el primer episodi 

del podcast, de seguida vam començar a tenir un munt de seguidors al nostre compte 

de Twitter. I això ens va demostrar que hi havia aquest buit, sobretot des de la 

perspectiva de gènere. Per molt que nosaltres no estiguem parlant tota l’estona de 

feminisme, les noies, quan parlem, segurament tenim una perspectiva que també 

representa moltíssima gent que fins ara no podia consumir aquest tipus de contingut. 

És lògic que hi ha moltes noies com nosaltres, perquè som molt normals, no som gens 

excepcionals. I això està molt bé, ja que vol dir que, de la mateixa manera que a mi 

m’agradaria escoltar-ho, segur que a molta altra gent també. Llavors, va ser una mica 

el gest de pensar-ho, i ha anat molt bé.  

 

E: És un contingut que funciona perquè és de nínxol? T’imagines sonant a una 

ràdio generalista?  

C.R.: Jo també dubto de si es podria fer. Crec que cada vegada els mitjans tenen més 

diversitat de canals i, per exemple, potser Gent De Merda (GDM) no acabaria 

d’encaixar passant per l’antena principal, però sí que podria estar en alguna de les 

seves webs. Però, de totes maneres, crec que hauríem de reflexionar una mica sobre 

si molts dels continguts que escoltem o que la ràdio ofereix, no són també de nínxol, 

perquè jo crec que sí que ho són. Hi ha molts programes que, ja sigui perquè són molt 

informatius, o ja sigui perquè són d’esport però enfocats d’una manera molt masculina 

acaben sent de nínxol i no s’hi consideren. Crec que parlem de nínxol quan es tracta 

de noies joves que fan alguna cosa, però, en canvi, no parlem de nínxol quan es tracta 

de programes fets per homes adults. Crec que, en el fons, si passéssim pel canal 

principal, ens escoltaria molta gent. I, d’altra banda, també penso que no sempre has 

d’escoltar el que veus que és igual a tu.  

A nosaltres, clarament ens escolta gent que se sent identificada, però també és veritat 

que tenim un altre tipus d’oient. Per exemple, hi ha homes de cinquanta anys que 

sabem que ens escolten gairebé com un experiment social i per curiositat, perquè 
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volen saber què diu la gent de la nostra generació. Aleshores, segurament, si això 

passes per un mitjà generalista, per molt que en un inici ens xoqués perquè es 

considera de nínxol, segur que acabaria agradant a molta més gent de la que ens 

pensem. No ho sé, tinc aquest dubte, però sí que penso que a vegades el fer “coses 

de dones joves” automàticament és concebut com un nínxol i, al final, seguim sent la 

meitat de la societat. Potser hauríem de reflexionar-hi. Ja que, al cap i a la fi, nosaltres 

entrevistem a persones, i als mitjans hi ha programes d’entrevistes… L’únic que varia, 

és la perspectiva des de la qual tu fas aquestes preguntes. Però acabaràs coneixent 

alguna persona igual si l’entrevistes a través d’algun programa de la CCMA que si 

l’entrevistes a través nostre. Crec que estem en un moment de reflexionar sobre tot 

això, també des dels mitjans convencionals.  

 

E: Aleshores, creus que l’auge del podcasting independent ha contribuït a 
visibilitzar tots aquests discursos que no tenien cabuda als mitjans generalistes 

o que eren abordats des d’altres perspectives? 

C.R.: En primer lloc, crec que tenim un repte en el sistema comunicatiu català, i és 

que hi ha molt poca representació jove. Aquest fet va molt lligat amb què, quan hi va 

haver la crisi del 2008 en endavant, hi va haver generacions de persones més grans 

que nosaltres, que quan acabaven la carrera es trobaven al buit absolut. En canvi, ara 

la situació torna a estar una mica millor i s’està jubilant personal. D’aquesta manera, 

els joves estem tornant a tenir-hi cabuda i conseqüentment aconseguim que es 

visibilitzin els nostres temes. Però, durant un temps, el periodisme català era totalment 

de gent adulta, i no hi cabia el contingut fet i dirigit per gent jove.  

Per tant, estic súper d’acord en que, una de les gràcies del podcast ha sigut poder 

visibilitzar nous temes, o els temes de sempre però tractats des d’una nova 

perspectiva. I estic segura que, alhora, molts mitjans tradicionals han reflexionat sobre 

ells mateixos i les seves estratègies i també crec que ha servit per a agafar noves 

veus. Per exemple, ara tenim al Manel Vidal i el Joel Díaz de La Sotana, o Laura Grau 
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i la Noelia Karanezi, que són noies que van començar a fer vídeos pel Canal Malaia 

que ara estan a la ràdio. Això vol dir que, clarament, els mitjans han rebut aquesta 

crítica i han intentat renovar-se. I des de l’altra banda, a aquests podcasters també els 

ha anat bé i els ha servit com a plataforma per a donar-se a conèixer i acabar treballant 

a la ràdio. Tot s’acaba barrejant.  

 

E: Com a periodista cultural, quina perspectiva tens de com es tracta el discurs 
cultural des dels mitjans tradicionals però sobretot, des del podcasting? 

C.R.: Jo crec que hi ha diversos temes. En primer lloc, en els grans mitjans 

generalistes la cultura hi té molt poca presència, molta menys de la que havia tigut en 

èpoques anteriors. De fet, ara mateix, trobar entrevistes reposades a artistes a la 

televisió és molt complicat i no hi ha gairebé programes dedicats a les entrevistes 

culturals. Crec que, en crear espais així en altres formats, hi guanyem tots. Perquè hi 

guanya l’audiència i també hi guanya el sector cultural, que troba més canals per on 

visibilitzar-se, perquè hi ha molta precarietat en aquest sector.  

I, d’altra banda, parlant més a nivell de mitjans locals o territorials de tot el país, els 

mitjans locals també han patit molt. I ara hi ha molts menys mitjans locals del que mai 

hi havia hagut. Un dels problemes que han tingut els mitjans locals és que publicar en 

paper ja no els sortia a compte i, per tant, s’haurien d’haver bolcat als formats més 

moderns, però molts cops no tenien ni els diners ni els recursos suficients per a fer-

ho. Per a tenir, per exemple, una càmera de vídeo i gravar, o per tenir vàries persones 

encarregades a fer diferents tasques audiovisuals. Crec que tot això ha desaparegut i 

és molt ric.  

Tot el periodisme de km 0 és molt enriquidor i a vegades és molt més difícil i 

compromès que fer altres tipus de periodisme. Durant una temporada, per exemple, 

vaig estar escrivint a La Veu de l’Anoia i em va semblar molt més difícil que escriure a 

Núvol, que és on jo he escrit durant set anys. Perquè tens a la gent molt més a prop i 

pots ferir moltes més sensibilitats del què sembla. Per tant, has de ser un periodista 
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molt més curós i molt més sensible estant a prop. I això ho valoro moltíssim, crec que 

és el més difícil del periodisme local. El respecto moltíssim per aquesta proximitat.  

Aleshores crec que, si bé és cert que molts mitjans no han pogut sobreviure, la gent, 

als llocs, segueix tenint ganes d’explicar-se i segueix tenint històries i artistes i 

creadors molt interessants. Estic convençuda que si hi hagués gent que creés 

podcasts tant locals, com sobretot comarcals, tindrien, clarament, una sortida, i hi 

hauria gent que ho escoltaria. Perquè seria una manera d’arribar a aquesta gent que 

ara mateix no té aquests mitjans de proximitat. I, si a més es fa amb un nou to, més 

modern, ho agrairia tothom, tant els oients com la gent del sector que hi hagi a la zona. 

Tothom hi guanyaria.  

 

E: A vegades hi ha la creença que, pel fet de ser un lloc més petit, el que hi pugui 

passar ja no interessa tant. Entenc que hi ha una part lògica en tot això, ja que 
als llocs grans, per densitat de població, és molt més probable que hi hagi molta 

més demanda d’aquest tipus de contingut. Però, creus que a una persona d’una 
gran ciutat li podria arribar a interessar escoltar un podcast on s’està parlant 

d’allò tant concret que passa a les comarques petites? 

C.R.: Jo crec que sí. Que entrevistis un artista que és de prop teu, no significa que els 

temes que tractis siguin només locals. I, clarament, les reflexions d’aquell artista et 

poden interessar. Jo crec que molta gent haurà escoltat, per exemple, el Roger Mas, 

que és de Solsona, i les reflexions que fa ell parlen molt del Solsonès i no per això ens 

deixen d’interessar a tota Catalunya. Crec que, en el fons, hi ha temes que ens toquen 

a tots i són molt universals.  

Per exemple, un dels episodis que més m’agrada de GDM va ser el dia que vam parlar 

de “les lesbianes als pobles” amb la Queralt Guinart (Kerrature). Aquell podcast va 

funcionar i va agradar molt a nivell de visites. Perquè, en realitat, hi ha molta gent que 

ens escolta que viu en pobles i que se sent identificada amb tot allò. Potser, si vas 

molt al detall, és normal que a una persona de fora del teu entorn no li interessi, però 
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normalment els artistes acostumen a parlar de temes que són molt universals, almenys 

al món de la cultura. El podcast cultural pot traspassar fronteres locals. 

 

E: Aleshores, potser és més el tractament que se li dona a aquest contingut. O 

el fet que hi ha un estigma cap a allò “local”, que sovint s’associa a alguna cosa 
decadent i de poca qualitat que no interessa a molta gent.  

C.R.: Jo, per exemple, de Capellades recordo l’home de la ràdio o l’home de la tele, 
que són gent molt maca, però que potser no t’acaben d’animar perquè els escoltis. 

Però, en canvi, recordo que durant un temps hi va haver una revista feta per joves del 

poble que es deia La Miranda. I jo me la llegia, perquè sabia que qui feia allò era “guai”. 

Amb això vull dir que també es tracta de com nosaltres motivem a la gent a consumir 

allò. I crec que, per exemple, si a Capellades hi hagués un podcast així, tothom 

l’escoltaria.  

 

E: Al meu projecte, per exemple, m’agradaria fer una tertúlia entre un artista 
famós convidat i algun personatge curiós i divertit del meu poble que tingui 

alguna història interessant a explicar, i poder trobar una relació en comú. Però 

tinc la por que sigui d’un interès molt limitat.  

C.R.: Jo penso que, al final, tots som bastant xafarders per naturalesa. Si tu saps que 

el teu veí o veïna ha participat en un podcast que també fa una veïna teva, ja 

començaràs a escoltar-ho per curiositat. I després, si t’hi quedes o t’agrada el to ja és 

una altra cosa, però d’entrada, ja tindràs una audiència interessada a qui cridaràs 

l’atenció només pels personatges a qui has convidat. 

 

E: Aleshores, en el vostre cas, vau tenir molt clar des del principi que volíeu 
convidar sempre a gent? Com és que vau optar per tenir convidats enlloc de fer 

una tertúlia entre vosaltres quatre? 
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C.R.: Una de les coses que ens va passar és que no ens atrevíem a fer un podcast 

soles perquè, al no tenir referents i ser una mica pioneres, no ens haguéssim cregut 

que algú ens escoltaria. I ara, a vegades l’audiència ens diu que li agrada més els 

podcasts que fem soles que no pas els que convidem a gent, perquè tenen més ritme. 

Per això, de tant en tant, intentem fer un podcast soles perquè sabem que funcionarà 

i anirà bé. Hi va haver una part de dubtes inicials, que no ens vam atrevir fer-ho les 

quatre soles. Però, alhora, a totes 4 ens agrada molt parlar amb la gent, som 

periodistes i creiem que hi ha un enriquiment quan coneixes i comparteixes converses 

amb els altres.  

 

E: Crec que heu inspirat a nous creadors amb aquest format més 

conversacional. Arran de GDM, veig que hi ha molta gent que està començant a 

crear podcasts d’aquest caire. Com ho veus?  

C.R.: Aquest podcast molt conversacional també és el model de La Sotana. És veritat 

que quan nosaltres vam sortir, al cap d’un temps vam anar veient com sortien diversos 

podcasts i això està molt bé, és molt guai. També és veritat, però, que després de la 

pandèmia no en queden gaires d’aquells que van sortir. I ho entenem perfectament, 

perquè vulguis o no, ho fas perquè vols i gairebé no hi guanyes diners. I si ho vols fer, 

per exemple, de manera setmanal com nosaltres, hi ha una part molt forta de 

compromís. I entenc que molts podcasts es creïn i es quedin amb aquest boom inicial 

i perdin la il·lusió molt ràpid, però crec que s’ha d’aguantar. Si una cosa me n’orgulleix 

de GDM no és tant el boom inicial que vam tenir pel fet de ser les primeres, sinó que 

després ho hem seguit fent, hem aguantat i ja portem gairebé tres anys fent-ho, i crec 

que això és molt important.  

D’altra banda, també penso que estaria molt bé que hi hagués podcasts que 

estiguessin pensats com una sèrie. És a dir, que es decideixi que es farà un podcast 

perquè es té molt clar que es vol fer unes quantes entrevistes a unes persones 

concretes, però que serà una sèrie que durarà, per exemple, 15 episodis de podcast, 
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i no s’allargarà més. Crec que moltes vegades molta gent s’hi llença molt ràpid, com 

si fer un podcast fos una cosa fàcil, i si bé és veritat que a nivell de material és bastant 

senzill, a nivell logístic és com si fos un programa de ràdio setmanal, on tot ha d’estar 

molt ben planificat i hi ha d’haver molt compromís.  

 

E: Segurament en funció de les limitacions i els recursos dels quals disposes, 

pots decidir una mica la periodicitat. És a dir, cada quan ho publiques. Creus 
que potser el fet que publiqueu setmanalment ha contribuït a que la vostra 
audiència es familiaritzés i fidelitzes més ràpid amb vosaltres? 

C.R.: Segurament sí. Al cap i a la fi, el nostre podcast té la gràcia que és setmanal, 

però també que dura mitja hora. Al principi la gent qüestionava la durada, i ens deia 

que el féssim d’una hora, però teníem molt clar que no. Mitja hora és el temps d’un 

trajecte normal de transport. Mitja horeta passa molt ràpid, però et permet explicar 

moltes coses en ràdio. I crec que aquesta temporalitat també és bastant la clau de que 

el nostre contingut funcioni. Perquè, potser si en féssim un al més, però llavors 

volguéssim fer-hi cabre moltes idees, acabariem fent un podcast de 2h i potser 

avorriria més. Jo també n’escolto d’aquest format més llarg, però crec que a nosaltres 

no ens funcionaria tant. La gràcia de GDM és que és constant però curtet.  

 

E: Per a decidir la durada del podcast, hi ha tingut a veure el fet de saber que les 
persones joves estem acostumades a consumir contingut de curta durada? 

C.R.: Jo crec que nosaltres ho vam pensar així, però no analitzant quin era el consum 

de les persones joves, sinó mirant-nos a nosaltres mateixes. A mi mateixa em passa 

que escolto podcasts d’una hora i a la que porto 45 minuts ja m’he distret i he començat 

a fer una altra cosa. I 30 minuts era una aposta perquè fos tot prou condensat per a 

no perdre l’atenció. I probablement és per això, perquè nosaltres mateixes ja no estem 

acostumades a estar concentrades tanta estona seguida. Ho vam veure claríssim, i 

ha funcionat.  
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E: Tornant una mica enrere, comentaves que hi ha molta gent que es llença a fer 

podcasts, però després costa que es mantinguin aquests projectes perquè és 
un sector poc professionalitzat. Relacionant-ho amb aquesta afirmació, volia 
preguntar-te per la vostra transició de començar fent un podcast autogestionat 

fins a passar a formar part de Ràdio Primavera Sound. Quins canvis heu notat, 
què us ha suposat? No tant a nivell discursiu, sinó més logística i 

econòmicament. 

C.R.: Nosaltres el canvi el vam fer sobretot per diners. De fet, ens va passar que vam 
obrir el nostre perfil de Twitter i vam tenir molta repercussió en aquell moment, després 

vam llançar un primer capítol i ja ens van trucar de Ràdio Primavera Sound (RPS). Els 

vam dir que no perquè encara no teníem clar ni què estàvem fent, ni si tindria èxit, si 

duraria… De fet, no ens coneixíem entre les 4 i encara era tot una mica incòmode, no 

sabíem si ens entendríem. Al cap d’un any, quan ja vam veure que ens enteníem i el 

programa funcionava bé, va començar a guanyar l’argument econòmic. Vam veure que 

estàvem pagant gairebé 90€ a la setmana de les nostres butxaques, per a llogar l’estudi 

i els tècnics. I vam decidir que anar a RPS ens permetria deixar de pagar l’estudi i a 

més, cobrar una mica de diners. Això ja compensava la pèrdua.  

I a nivell logístic, ja estàvem molt bé des del principi, ja que en el preu de lloguer que 

pagàvem de l’estudi, ja s’incloïa un tècnic de so. Però sí que és veritat que a RPS te’n 

pots oblidar molt de tot i ells fan tot el que és edició i gairebé que ens fan una mica 

més de mànagers. És a dir, ells ens donen un plus de repercussió perquè difonen el 

podcast per les seves xarxes, o ens ofereixen fer podcasts en directe… Ens ajuden 

més en la gestió. 

A més, poc temps després d’entrar a RPS, ens van dir que a través seu, Spotify volia 

que fóssim un podcast oficial de la seva plataforma, el primer de tots en llengua 

catalana. Per això vam deixar d’estar a YouTube, ja que Spotify volia l’exclusivitat. I 

això, entre tantes altres coses, si no fos gràcies a RPS no ens hagués passat. 
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De totes maneres, aquest és un tema del qual sempre dubtem, ja que ens agrada molt 

estar a YouTube i que la gent ens vegi en vídeo. Probablement algun dia tornarem.   

 

E: De fet, pel que tinc entès, primer vau començar gravant-ho en veu però amb 

el confinament us vau veure obligades a passar al vídeo i ho vau mantenir a 
partir d’aquest moment. Us va funcionar? 

C.R.: Si, totalment. Durant el confinament vam veure que la gent ens deia que els 
agradava molt veure’ns les cares i que això aportava un punt extra d’expressivitat. 

Això em flipava perquè no era només que la gent ens escoltés, sinó que a més ens 

mirava i estava consumint el podcast activament. És a dir, si miraven el programa volia 

dir que no estaven fent altres coses alhora. I això ens agradava molt. 

D’altra banda, el que ens agrada molt de YouTube és que l’algoritme fa que et surtin 

els vídeos recomanats al costat. Això ens permetia arribar a molta més gent, ja que, 

qualsevol persona que estigués veient vídeos sobre aquests artistes, acabava 

descobrint-nos i escoltant-nos. En canvi, Spotify, com a aplicació i com a algoritme és 

molt més tancat, ja que si vols trobar una cosa l’has de buscar expressament, i això 

ens genera uns quants dubtes. Però com que fem aquest podcast perquè volem, 

sentim que tenim flexibilitat i llibertat per anar provant el que ens funciona i el que no, 

i podem anar canviant coses.  

 

E: YouTube, a nivell de xarxes, us anava millor per a promocionar-vos? YouTube 
està molt bé, però crec que la gràcia que teniu és que feu un contingut que 

funciona moltíssim a nivell sonor i que el vídeo suma, però no és imprescindible 

dins la vostra essència. 

C.R.: Si, de fet, quan Spotify va demanar-nos l’exclusivitat, nosaltres vam demanar 

seguir enregistrant tots els capítols en vídeo. Aleshores, si mai tornéssim a YouTube, 

podríem tornar a penjar tots els vídeos, però no sé si la gent que ja ha escoltat aquests 
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episodis se’ls tornaria a mirar. Però, en el fons, tenim aquesta idea al cap: el més 

important de GDM és el format “conversa de bar” de quatre amigues que coneixen 

algú. I a partir d’aquí el format és molt adaptable, en això és una sort.  

 

E: Finalment, et volia preguntar per l’estructura interna del podcast. Com va 
sorgir tota la idea de les seccions? Veig que cada secció plasma molt la 

personalitat de cada una de vosaltres… 

C.R.: Tot va sortir fent pluja d’idees. Tu pensa que sense conèixer-nos de res, després 
d’haver explicat el projecte, jo les vaig reunir en un bar i havíem de decidir quin format 

volíem des de zero. Teníem clar que volíem que durés mitja hora. A partir d’aquí, com 

que jo havia sigut qui les havia motivat a fer aquest projecte, vam acordar que jo seria 

la moderadora de tot el programa, el meu paper de seguida estava clar.  

La gràcia és que per a mi, elles 3 eren persones comunicativament molt potents. 

Llavors, el que vam acordar és que, si jo sortia de l’equació d’ocupar una secció i elles, 

que tenen una personalitat molt marcada, feien cada una una secció de 10 minuts, 

omplíem ja tot el programa i tot sortia rodó.  

A partir d’aquí, cada una va anar definint les seccions en funció de quins eren els seus 

interessos. Per exemple, la Paula, que és la més racional, va dir que li interessava 

més fer una introducció del convidat i li faria preguntes, dins la secció de 

L’estalquejada a la cara. Després, la Rita, a la secció de La Filomena, volia remenar 

els perfils de la gent a Tinder, però ha anat evolucionant i ara ja remena tots els temes 

que pots trobar a internet. I l’Ofèlia, al Decisions de merda, tot i que va començant una 

secció que consistia en un joc de decisions als convidats, va decidir que volia canviar-

la i fer una mica més de reflexió, ja que pot aportar coses molt diferents a les altres 

tres.  

Com que és el seu temps, poden adaptar-ho molt al que els hi vingui de gust. Al final, 

el fet que siguin seccions molt lligades al caràcter, implica també que aquestes puguin 
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anar canviant. I aquesta és la gràcia, que no és un programa súper fixe, sinó que va 

variant i patint transformacions amb el temps. Al final, portem tres anys. Totes hem 

crescut molt i els nostres interessos han evolucionat molt. I és bonic perquè la gent 

que ens escolta també ha anat creixent amb nosaltres.  
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8.2.2. Entrevista a Marc Ferrer i Carlota Flâneur 

 

Transcripció de l’entrevista a Marc Ferrer i Carlota Flâneur, co-creadors del 

videopodcast L’esmorzar. 

 

Entrevistadora: Com us va sorgir la idea del podcast? Havíeu fet coses 

relacionades amb això abans, estàveu familiaritzades amb el procés de 
treball…?  

Marc Ferrer: A l’octubre no tenia feina i feia temps que em rondava la idea de fusionar 

vídeo i àudio parlant de música, que és la meva especialitat i és en l’àmbit que tinc 

més contactes, ja que m’hi dedico. Se’m va ocórrer fer-ho amb la Carlota, perquè sabia 

que ella tenia contacte amb l’Ultra Local, el local on gravem, i sabia que volia gravar a 

un lloc que fos bonic i cridés l’atenció. Vaig contactar amb ella i va sorgir aquest 

projecte. En principi només hi havia la idea d’escoltar un disc, però després, donant-

hi algunes voltes, se’ns va ocórrer afegir-hi el tema de l’esmorzar, que va ser idea de 

la Carlota, i que ens anava molt bé per a donar un títol al podcast i una entitat pròpia.   

Carlota Flâneur: El tema de l’esmorzar va sortir perquè és una paraula que tothom 

reconeix, però que no utilitzem moltíssim, i vaig pensar que seria un bon títol pel 

programa. A mi m’agrada molt esmorzar i també m’agrada moltíssim preparar-lo per 

altres persones. Em feia il·lusió poder oferir un tipus de cura personalitzada a l’artista, 

ja que com a cantant sóc la primera que m’agrada molt que em cuidin als llocs on vaig 

a què m’entrevistin. D’aquesta manera, quan venen, els hi preguntem què volen 

esmorzar i els hi preparem. Trobo que és un detall bonic que m’agradaria que el 

tinguessin amb mi i alhora considero que és molt bonic poder esmorzar amb els 

artistes mentre escoltem el seu propi disc. 

M.F.: L’esmorzar també és un recurs que ens funciona molt bé per la part audiovisual, 

ja que soluciona tots els moments en què estem en silenci i els fa menys incòmodes. 
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Quan vam tenir un primer capítol pilot, el vam passar als nostres contactes i ens van 

comentar que quedava forçat que en els moments en què no parléssim, només ens 

miréssim i no féssim cap acció. Així, en certa manera, l’esmorzar justifica aquesta 

acció li dona més unió i naturalitat a tot el format de manera que, mentre estem 

escoltant la música, anem esmorzant i tot queda més orgànic. Val a dir, però, que la 

majoria de vegades hem fet l’esmorzar al vespre, ho falsegem bastant degut a la 

disponibilitat dels artistes i dels horaris del local. 

 

E: Com vau tenir la idea de la temàtica i el format? Vau detectar una mancança 

de contingut d’aquest tipus? Creieu que aporteu alguna novetat, que ompliu un 
buit…? 

M.F.: Crec que en certa manera oferim un producte innovador. Vaig estar buscant si 

existia algun podcast que utilitzés el “cançó per cançó”, que és un format molt típic 

dels mitjans escrits, i de seguida vaig veure que no existia, encara, en format d’àudio 

o de vídeo, ni a Catalunya ni a Espanya. A banda d’això, també considero que cada 

vegada hi ha menys oferta musical a la televisió i a la ràdio, ja que les cadenes estan 

veient que és un contingut que no funciona tant i l’estan començant a retirar. Aquesta 

és la meva aposta personal. Més enllà de si a la gent li interessa o no, considero que 

la música és una temàtica prou important com per a dedicar-li un exclusivament un 

podcast. 

C.F.: A banda d’això, jo crec que molta gent arriba al podcast com la Zoè: si t’agrada 

l’artista i de cop i volta veus que aquest apareix en un programa comentant el seu disc 

hi vas de cap i així és com acabes coneixent el podcast. És com una simbiosi, ens 

aprofitem dels artistes, i ells de nosaltres.  

 

E: Us heu proposat algun objectiu concret? 
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C.F.: El nostre objectiu és arribar al màxim de persones possibles oferint un producte 

de qualitat. Des del principi, teníem molt clar que volíem tenir una imatge i complir amb 

un estàndard de qualitat dins dels pocs recursos i el temps que tenim. Buscàvem oferir 

un producte del qual poder sentir-nos orgulloses i que fos agradable de veure i 

d’escoltar. 

 

E: Doncs jo crec que, per ser un primer capítol, el nivell de qualitat és bastant 
alt… 

M.F.: És que, de fet, no era el primer que gravàvem… Abans n'havíem gravat dos i els 

vam passar a la nostra gent més propera perquè ens donés feedback. Segurament el 

primer real no hagués sortit així, però en tenir ja un feedback ens ha acabat funcionant 

millor. Per exemple, ens van aconsellar el fet de posar les imatges de recurs o altres 

detalls que li han anat donant més qualitat a la llarga. 

 

E: Com us definiríeu? Creieu que és important emmarcar-se en una etiqueta 
concreta de cara els oients? 

C.F.: Jo diria que som un podcast musical, bé, potser més un programa… 

M.F.: Si, un programa. No crec ni que siguem un podcast, ja que hi ha molta més gent 

que ens ha vist al YouTube que no pas ens ha escoltat a Spotify. Per tant, és un 

programa. 

 

E: Crec que els límits del podcast/videopodcast són molt relatius i estan molt 

difosos… Potser sou un videopodcast? 

M.F.: Vist així, sí, seríem un videopodcast musical. No diria ni d’entrevistes. És de 
xerrameca. 
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E: Durant el desenvolupament del projecte, heu tingut algun clar referent a 
seguir? Que us inspiri pel tema, el format, l’estètica… 

M.F.: Per la part visual i tenint en compte lo precari que era el projecte des d’un principi, 
vam pensar amb El Sentido de la Birra. Ens vam inspirar en el sentit de pensar en una 

imatge molt simple amb tan sols dos plans, però que es veiés bé i on l’entorn també 

fos molt important. Després, de contingut, ens hem inspirat en les “cançons per 

cançons” que fan totes les revistes en format escrit, però transformant-ho en àudio. 

 

E: Com veieu una mica l’escena de podcasts a Catalunya, concretament els 
culturals?  

M.F.: És evident que hi ha molts podcasts, el tema és fins a quin punt hi ha podcasts 
que aguantin en el temps i siguin de qualitat. Sí que és cert que al principi hi ha molta 

gent que s’anima a agafar un micro i obrir el seu podcast, però no n’hi ha gaires que 

tinguin més de dues temporades publicades, jo crec. Al final és temps i dedicació, i si 

no obtens res a canvi, és bastant complicat autoexigir-t’ho… Si ho fas per amor a l’art 

o perquè tens una voluntat a llarg termini, encara, però sinó és molt complicat. De fet, 

avui he llegit que hi ha 8.000 podcasts en català. Per tant, hi ha qualitat i quantitat en 

l’oferta, tenint en compte que estem en un país petit. I en l’àmbit cultural, hi ha una 

fina línia entre l’entreteniment i la cultura, i podríem arribar a qüestionar-nos fins a quin 

punt l’entreteniment forma part de la cultura.  

 

E: Us heu fixat on es creen aquests podcasts? 

C.F.: En el meu cas, jo escolto majoritàriament la ràdio, com per exemple iCat… En 
aquest cas, sí que és veritat que està creat a Barcelona, on tenen la seu, però parlen 

de l’oferta musical de tot el territori. 
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M.F.: Jo al món dels podcasts crec que tot el que escolto és de Barcelona. No soc 

conscient de gaires podcasts que es facin fora de Barcelona, només La Riota. 

 

E: Com veieu l’oferta d’aquest tipus de contingut tan concret en català? 

C.F.: Jo crec que bé. La veritat és que no sé si tinc una opinió molt formada sobre això 
i no sóc una gran consumidora de podcasts, però crec que hi ha una gran oferta en 

català. 

M.F.: Jo advoco molt pel català, i estic fent aquest projecte en català perquè crec que 

s’ha de recolzar la llengua independentment de la teva ideologia.  

C.F.: Nosaltres teníem molt clar que ho volíem fer en català, perquè també teníem 

molt clar que volíem entrevistar artistes d’aquí. Però si en algun moment entrevistem 

algú de fora, farem l’entrevista en castellà i no tindrem cap mena de problema en 

canviar de llengua. Si el podcast creix i hi ha l’opció que vingui algú de fora de 

Catalunya, jo no tindré cap mena de problema en canviar a l’espanyol i espero que el 

públic tampoc.  

M.F.: Però el que a mi no m’agradaria és fer les entrevistes en espanyol amb gent 

catalana. Crec que la llengua és molt important. I crec que l’oferta a Catalunya i amb 

llengua catalana en comparació a altres llocs d’Espanya és molt elevada, per tant, 

crec que no ens hem de preocupar. És més preocupant la televisió pública, per 

exemple, que no pas la situació del podcast. 

 

E: A quin tipus de públic us voleu adreçar, quin target teniu? 

C.F.: jo crec que no estàvem pensant en un target en concret, però al final l’objectiu 

és arribar al públic de les bandes que entrevistem i al target que tingui aquest públic.  
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M.F.: Jo crec que ja et limita molt entrevistar bandes “petites” i ara mateix és absurd 

limitar per edat. Ja que un grup et pot agradar tant si ets jove com si ets gran, 

independentment de l’edat que tinguis.  

 

E: Amb quin criteri heu escollit les plataformes de difusió del vostre podcast? 
Veig que la majoria de gent publica majoritàriament a Spotify i YouTube… 

M.F.: Volíem intentar arribar al màxim de gent possible. I la gent està a Spotify, Ivoox 
o YouTube. Vam parlar de posar-ho a Vimeo, però ningú ho mira i no haguéssim 

arribat a gaire gent. Ho hem fet per pur “business”. 

 

E: I no us heu plantejat penjar-ho també a Twitch, per tot el tema de la 

monetització, tot i ser més idònia pel directe…? 

M.F.: Crec que el problema és que som massa “boomers”. 

C.F.: Tenim Tik Tok, on pugem fragments de l’entrevista. Perquè hi ha molta gent que 

no ha pogut mirar-se el vídeo a YouTube, però en canvi sí que mira els reels que 

pugem. I estem pensant de pujar a històries més fragments. 

M.F.: Lo de Twitch m’ho vaig plantejar, però no sé si té sentit penjar una cosa que ja 

està editada, perquè Twitch és més de directe i si volem cuidar l’edició no podem fer-

ho en aquesta plataforma. 

 

E: Em podríeu explicar de manera general quant temps us ha durat cada fase del 
procés de preproducció, producció i postproducció? Com us heu repartit les 

tasques entre les 4 membres de l’equip? 

C.F.: El Marc va pensar la idea l’octubre i em va dir de quedar. Vam quedar un parell 
de setmanes, un cop per setmana igual que ara, per a fer pluja d’idees. El pas següent 
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va ser anar a fer proves un vespre. Dues setmanes per a pensar la idea, dues per a 

quedar i fer proves.  

M.F.: A l’equip som 4 persones, la Carlota i jo, la Júlia que és l’encarregada de tot el 

tema audiovisual (muntatge….) i la Mercè, que ens ajuda amb els plans i posa les 

càmeres, i ens ajuda amb coses de disseny, direcció artística… per tenir el suport 

mentre nosaltres fem el podcast.  

C.F.: I després hem tingut a l’Andrea que ens ha fet tot el disseny i, per sort, ja l’ha 

acabat. 

M.F.: Crec que un dia vaig quedar amb la Júlia i li vaig comentar i em va dir que estava 

motivada. Després li vam comentar a la Mercè i ja vam quedar els 4 al novembre per 

fer proves. La preproducció va ser un més. 

C.F.: Ha anat tot molt a foc lent. Jo dedico entre dues i quatre hores en preparar-me 

el guió per a cada programa. Em miro altres entrevistes que hagin fet als grups, per a 

provar de fer-ne d’innovadores i més elaborades, ja que al final com a artista cansa 

que sempre et preguntin el mateix i sempre agrada veure que estan ben informats. 

Després, també hem estat fent moltes reunions per acabar de decidir l’estètica fins 

que ha quedat tancat, que han girat al voltant d’unes deu hores. Després fem una 

reunió d’una hora per a preparar l’entrevista junts, perquè ens preparem les preguntes 

per separat i després les posem en comú.  

M.F.: Al que hem dedicat més temps és a la preproducció estètica i de concepte visual. 

La resta ha sigut relativament fàcil, ja que jo tenia la idea bastant clara i al compartir-

ho amb la carlota, ella hi ha afegit els detalls que faltaven, i ens hem entès molt bé. 

C.F.: Vam comentar les idees a l’octubre-novembre, vam gravar els primers episodis 

a finals de gener i hem estrenat a principis de març.  
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E: En treballar de forma autogestionada, heu hagut de fer alguna inversió inicial 

o de moment tireu de recursos propis…? Pel que fa a l’espai, al material tècnic, 
a les membres de l’equip, als convidats…  

C.F.: No paguem als convidats, sinó que els convidem a esmorzar. En principi, quan 
fas promoció mai cobres, és un win to win, el mitjà guanya per a entrevistar-te i tu com 

a artista guanyes promoció, a l’artista li interessa parlar del disc. L’espai ens l’han 

deixat i tot el material tècnic també. 

M.F.: Jo tenia molt clar que no teníem diners, i vaig dedicar molt temps en pensar crear 

alguna cosa que es pogués fer sense diners però que funcionés.  

 

E: En cas que si, heu hagut d'elaborar un pressupost? Creieu que pot ser una 

inversió que després us retornarà? 

M.F.: No ens ha calgut, ja que de moment estem treballant sense gastar-nos diners, 
només paguem els esmorzars de cada capítol. És possible fer el teu podcast sense 

pressupost.  

 

E: Tot i que és molt aviat, teniu pensat monetitzar el vostre contingut en algun 

moment? 

C.F.: Tant de bo. La idea és fer un producte cuidat que si en algun moment podem 

cobrar les hores que hi hem invertit seria fantàstic, i creiem que s’ho mereix. Tot i que 

ja sabem com funciona tot el món de la comunicació i la cultura… 

M.F.: Jo no l’hagués començat si no tingués aquesta voluntat, jo soc periodista i vull 

viure d’això… Que puguin viure del podcast com a molt hi ha La Sotana, perquè fan 

tot lo del Patreon i Deforme Semanal Ideal total, perquè estan fent programes en directe 

i omplen teatres, fan bolos a la Sala Barts per 22€.  
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E: És un sector amb una oferta super especialitzada i de nínxol, sobretot per 

part de creadors amateurs, però poc professionalitzat. Tot i ser molt aviat, 
quines expectatives teniu? Ho veieu més com a hobbie o com un projecte de 
feina més cabdal? 

C.F.: Jo vaig acceptar fer-ho perquè em venia molt de gust i tenia moltes ganes 
d’entrevistar altres artistes, però òbviament m’encantaria que el meu temps fos 

recompensat amb diners.  

M.F.: Això de fer un hobbie la teva feina em fa molta ràbia, és com ridiculitzar-ho o fer 

precari un projecte al qual dediques temps i esforç pel simple fet que no cobres. Per 

molt que no estiguem vivint d’això, és una feina molt important.  

 

E: Creieu que fer podcasting independent us dóna més llibertat creativa? Quins 
avantatges us suposa? I desavantatges? 

M.F.: És tan blanc el nostre producte que crec que ningú ens podria condicionar, com 
a molt obligant-nos a entrevistar uns artistes en concret. Però no de contingut, ja que 

no fem preguntes molt polèmiques…  

C.F.: Ara mateix ho estem escollint tot nosaltres. És un format molt neutre i per a tots 

els públics i dubto molt que una empresa ens pogués arribar a condicionar. La clau és 

arribar a treballar amb gent que confiï plenament en el teu projecte, que et doni llibertat 

total per a fer i desfer a la teva manera, i que èticament hi estigui d’acord. 

 

E: Creieu que el podcast independent/autogestionat pot ajudar a trencar amb els 

discursos hegemònics dels mitjans convencionals i visibilitzar altres realitats o 

punts de vista? 

C.F.: Sens dubte. Jo crec que el nostre podcast és bastant diferent de les preguntes 
que s’acostumen a fer als mitjans clàssics. 
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M.F.: Escolto pocs podcasts que me’ls imagini a una ràdio convencional, i això és lo 

guai. Però entres en la trama que és una cosa tant random que és difícil que te la 

comprin. 

C.F.: Trobo que també tenim un tret distintiu, que és que posem bastant èmfasi en les 

persones que estem entrevistant. Els nostres personatges, del Marc i la Carlota. A 

nosaltres ens apunta la càmera bastant i importa qui dels dos fa la pregunta. Tenim 

una línia estilística una mica marcada i fem preguntes concretes perquè som nosaltres. 

Ara potser sí que estic pensant més en un mitjà escrit, en què la persona que entrevista 

signa l’entrevista, però la seva figura no té tant pes. Crec que no fem les clàssiques 

preguntes perquè també posem èmfasi en que som nosaltres qui entrevistem, ho fem 

més personal. 

 

E: Molts podcasts comencen de forma independent i acaben formant part de 
l’estratègia de continguts d’algun mitjà institucionalitzat. Si tinguéssiu 

l'oportunitat, passaríeu a formar-ne part tot i haver de renunciar a certes coses? 

C.F.: Dependria de les limitacions, ho parlaríem i crec que arribaríem a algun acord. 

 

E: Quin criteri esteu utilitzant a l’hora de seleccionar els convidats (perfil, 

edat…)? 

C.F.: Agafem gent que ens cau bé i que ens agrada la seva música. Però volem que 

estigui molt equilibrat a nivell de gènere. Això ho hem fet una mica de manera 

espontània, volem ser rígides relativament i que hi hagi balanç, però tampoc ho volem 

forçar. 

 

E: Suposo que en moure’us per aquests ambients ja teniu alguns contactes a 
qui recórrer de convidats. Però com i per quina plataforma contacteu amb ells? 
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C.F.: Ho fem de manera bastant informal. Fins ara hem entrevistat persones que ja 

coneixíem o amb qui teníem una mica de contacte, llavors en aquest sentit ho hem 

tingut més fàcil. Jo estic a l’escena i em puc permetre tirar de contactes, i el Marc en 

ser periodista també té contactes de gent que ha entrevistat altres vegades.  

M.F.: Tot i així, jo et recomano que intentis contactar més per la via de mànagers, que 

és el que vaig fer jo quan vaig començar amb el meu primer podcast.  

 

E: Creieu que el fet de convidar a persones conegudes us ha obert/us obrirà 
portes per accedir a més gent a l’hora de presentar el vostre projecte de cara al 

públic?  

M.F.: Cent per cent, perquè de fet l’episodi amb les Tarta Relena no era el primer que 

gravàvem, però vam decidir que fos el primer a publicar perquè potser són les més 

conegudes. 

 

E: Com us prepareu les entrevistes? Feu algun assaig previ, els passeu les 
preguntes, preferiu mantenir el factor sorpresa…?  

M.F.: Com a periodista et dic que mai se’ls hi ha de passar l’entrevista, perquè sinó 
perds la teva capacitat de decidir. Ens preparem les preguntes, ens reunim i les 

comentem i decidim una mica com ens les repartim. 

C.F.: Llavors, quan arriben els convidats, els hi expliquem el funcionament però molt 

per sobre. I sempre els hi diem que, si volen comentar coses que no els hem preguntat, 

ignorin la nostra pregunta i defensin la seva obra explicant-nos el que volen. Els donem 

llibertat. Al final és un ambient de xerrameca i amb tota la part visual també queda 

molt reflectit aquest ambient informal. El més important és que l’artista estigui a gust, 

donar-li tot el pes i que pugui parlar del que vulgui. Els diem que vinguin una mica 

abans per a provar i acabar de muntar-ho tot i comencem. Els artistes ja tenen 

experiència i sempre ha estat tot molt fàcil i agraït. Ens preparem el guió, però després 
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hi ha moltes preguntes que no fem perquè mai saps com s’esplaiarà l’artista. Tu et 

prepares més preguntes de les que acabes fent i també en funció de la resposta que 

et donen improvises, ja que potser l’artista et dona una informació a partir de la qual 

tu pots seguir rascant… És totalment orgànic, mig preparat i mig improvisat… No et 

pots quedar clavat perquè sinó perd tota la gràcia.  

 

E: Per què heu escollit fer-ho en format videopodcast? Creieu que genera un 
grau més d’empatia, ho heu fet per vincular-ho a una estètica i crear-vos una 
imatge…? 

M.F.: Tinc la sensació que a la gent li agrada més consumir vídeos que no pas formats 

d’àudio perquè no hi està acostumada. Tots tenim una mica la necessitat de tenir el 

suport visual per molt que acabem només escoltant allò que mirem. I també m’agrada 

perquè dona una capa més a la teva idea. Et dona un producte més complet; arribaràs 

a més gent, és més bonic, està tot més ben empaquetat. Fas un pas més. L’àudio està 

molt bé, però si no ets una persona coneguda o no fas una cosa súper original és més 

difícil petar-ho o has d’estar molts més anys intentant-ho. Amb el vídeo et saltes 

aquests graons. 

C.F.: I a nivell de xarxes jo crec que és imprescindible, per a cuidar la teva imatge i 

promocionar-te. I també et dona un plus de proximitat. No és el mateix escoltar una 

entrevista que escoltar-la i veure-la. I en el nostre cas, en tenir cares famoses, sempre 

crida més l’atenció poder-les veure. I també veure les peculiaritats que tenen, en el 

nostre cas, mentre esmorzen. 

M.F.: Tot i així, hi ha realitzacions amb plans molt “cutres”. Ho fan només com una 

manera per poder-ho penjar a YouTube sense que surti una imatge estàtica. Per a 

cridar l’atenció a tota aquella gent que no consumeix Spotify i consumeix YouTube 

com a mitjà de comunicació.  
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E: Com us vaig comentar, una de les característiques que més m’ha agradat del 

vostre videopodcast és tota l’estètica que heu creat, de caire més retro i 
cinematogràfic. El format de pantalla 4:3, la sobreimpressió d’imatges, els 
grafismes finals… Com s’us va acudir? 

C.F.: Crec que he posat bastanta cullerada amb tot el tema estètic. Tenia molt clar que 
volia que tot agafés un toc més vintage, com el local (l’Ultra Local). També volia que 

fos en 4:3 perquè ho trobo més bonic i vaig donar una mica totes les directrius de tota 

la part gràfica; que fos colorit i retro. I tothom va estar-hi d’acord. 

M.F.: Crec que la Carlota i jo ens complementem molt bé perquè tenim dues 

creativitats diferents. Ella l’artística, tot el tema de l’imaginari i l’audiovisual, i jo la 

logística i la pràctica.  

C.F.: Jo tenia molt clar que com a artista volia fer alguna cosa que lligués amb la meva 

imatge artística, perquè jo estic entrevistant com a Carlota Flaneur, no és una feina a 

part. Jo a través del meu Instagram seré un altaveu per L’Esmorzar i, per tant, vull que 

sigui una cosa que em representi i que la gent ho pugui associar amb mi i la meva 

imatge, i que jo em pugui sentir molt còmode fent-ne la promoció. 

 

E: El fet que sigui visual implica jugar molt bé amb aquests elements de manera 

que tot pugui entendre’s només escoltant-lo, sense tenir el context visual, però 
que puguis tenir una experiència encara més completa si ho veus en conjunt. 
Heu sigut conscients d’aquest fet a l’hora de dissenyar l’estructura? Us heu 
trobat amb alguna limitació d’algun altre element que volguéssiu afegir però que 

no heu pogut incorporar perquè sinó no s’entendria?  

C.F.: Està tot molt pensat, però alhora ha anat sortint tot molt sobre la marxa. Tot el 

que hi ha és perquè ens funciona. 

M.F.: Jo era molt conscient que volia que funcionés en àudio, però que després 

miréssis el vídeo i t’aportés alguna cosa més, però no sabia com fer-ho. Llavors vam 
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començar a enviar les primeres proves a gent del nostre voltant que sabiem que era 

crítica perquè ens donés consells. Per exemple, tenim uns cairons preparats per als 

títols de les cançons però que no hem acabat afegint. I després també volíem afegir 

altres cairons amb titulars de coses gracioses que van passant mentre esmorzem. 

Sent molt conscients que ha de funcionar en àudio però que hem d’intentar omplir al 

màxim la part de vídeo, perquè per lo “TikTokeros” que som, necessitem rebre molta 

informació contínua. Ho tenim molt present, però també som flexibles a anar 

incorporant nous elements si veiem que funcionen. També, per exemple, la càmera 

que capta el pla general, només l’utilitzem quan estem esmorzant, i es veuen les altres 

dues càmares. D’aquesta manera es creen dos espais, el de l’entrevista i el de 

l’esmorzar. Intentem crear aquestes atmosferes que potser els oients no detecten 

conscientment, però que sí que funcionen i tenen una coherència interna. Érem 

conscients de l’ambient que voliem crear, però els detalls concrets per a aconseguir-

ho han anat sorgint sobre la marxa. 

 

E: L’enregistrament durant l’entrevista, l’heu fet tot d’una tirada tipus realització 

multicàmera o està gravat per parts i muntat tot a postproducció? 

M.F.: Tenim tres càmeres que ho enregistren tot d’una tirada, perquè a més sonen les 

cançons de fons i no podem fer talls. Són dues càmeres i un iPhone, que capta el pla 

general. Llavors la Júlia fa tot el muntatge.  

 

E: Heu definit una estructura tancada? Els capítols tindran una durada 

determinada i una temàtica en comú entre si?  

M.F.: Si, vam estipular que sempre serà el “cançó per cançó”. L’estructura del podcast 

varia en funció del que dura cada disc del convidat d’aquell dia. Tot i que la idea és 

que siguin capítols súper diferents, ja que intentem portar artistes variats. Seguint 

sempre la coherència de l’esmorzar i el disc: tothom esmorza mentre escolta el seu 

disc.  
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E: Només heu penjat un episodi, però entenc que en teniu més reservats i els 
anireu traient. Quants capítols teniu previst fer? I com heu decidit la periodicitat, 
és a dir, cada quant els publicareu i perquè? 

C.F.: El Marc tenia molt clar que volia tenir uns quants podcasts de reserva abans 
d’estrenar, perquè un cop arranquis no et trobis amb cap problema. El que sí que s’ha 

de mantenir és el format quinzenal, que cada dues setmanes surti un capítol. Ja que 

hi havia molts factors que feien que no podem gravar quan volem, perquè depenem 

de quan ens deixen el material.  

M.F.: De moment en tenim 5 gravats i en volem fer 10 aquesta temporada. I els 2 

primers els vam fer amb amigues artistes de la Carlota, perquè se sentís còmode en 

fer les seves primeres entrevistes, ja que mai ho havia fet abans. En tenir-ne uns 

quants enregistrats, també ens va permetre escollir quin volíem publicar primer, mirant 

quin seria el que més podria interessar al públic per a que descobrissin el nostre 

podcast.  

C.F.: Sí, les primeres impressions conten, i molt, i si d’entrada escolto un podcast i no 

m’agrada, serà estrany que li doni una altra oportunitat, i mira que jo no em considero 

una persona súper exigent. Consumeixo contingut molt variat.  

M.F.: El segon episodi serà molt diferent del primer. No té res a veure, ni la música ni 

la manera d’enfocar l’entrevista, només l’estructura “cançó per cançó”. 

 

E: Quins creieu que són els tempos adequats per l’equip que sou ara i el volum 

de feina que teniu?  

C.F.: Si ens paguessin i tinguéssim els recursos, podríem fer-lo setmanal, però per 

ara, ens funciona el termini quinzenal. 
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E: Com us organitzeu prèviament. Teniu alguna mena de document tipus 

escaleta amb l’estructura i els timings, un guió simple amb les preguntes, un 
guió tècnic per les càmeres…? Heu fet algun moodboard o algun altre document 
per decidir l’estètica? 

C.F.: No tenim guió tècnic, ja que de tot això se n’encarrega la Júlia. Ella és qui 
decideix quin pla fer en cada moment. Els plans són els que són i els controla i edita 

la Júlia. Després, per les preguntes, el Marc sempre porta a sobre el document general 

on hi són totes, i jo només tinc apuntades les meves a partir de paraules clau. Ha de 

fluir i no pots estar llegint-ho tot. Penso que és important sentir-me còmode i que no 

hagi d’estar patint per la pregunta, que pugui estar pendent de l’altra persona. 

M.F.: No ens fem escaleta, però sí que ens apuntem tots els timings de quan entra 

cada cançó i així també pots controlar els tempos i regular les preguntes, si fer-ne 

alguna més, si eliminar-la… Les seccions van súper marcades per l’estructura del disc. 

Com que no sabíem si això s’entenia, moltes persones ens van recomanar que ho 

marquéssim més, i que aviséssim de quina cançó estava sonant en cada moment.  

 

E: Quin material utilitzeu, només càmeres i micros? 

M.F.: Utilitzem dues càmeres, un iPhone, i uns micros connectats o bé a la taula de 
mescles que ens deixen a l’Ultralocal, o directament a les càmeres, que ja et capten 

imatge i so alhora. No fem servir ni focus per la il·luminació, això ho toquem 

directament a postproducció. 
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8.3. Cessió de drets d’entrevistes 

Jo, Clàudia Rius Llorens 

Amb DNI 47108791F 

Faig constar:  

● Que autoritzo que les meves opinions i consideracions recollides mitjançant 

l’entrevista cedida a Zoè Ribaudí Compte amb DNI 47117718X i que té com a 

objectiu l’elaboració del Treball de Fi de Grau siguin reproduïdes parcialment o 

totalment en el treball. 

● Que, en cas de tenir algun dret de propietat intel·lectual sobre l’entrevista, 

cedeixo a Zoè Ribaudí Compte amb DNI 47117718X tots els drets d’explotació 

sobre els mateixos, amb caràcter de no exclusivitat, en totes les modalitats 

d’explotació, per a tot el món i per tot el temps de la seva durada. 

● Que conec que el Treball de Fi de Grau és susceptible de fer-se’n comunicació 

pública a través del Dipòsit Digital de Documents de la UAB (DDD) 

http://ddd.uab.cat o qualsevol altre mitjà que la UAB cregui adient. 

I perquè així consti signo la present, 

 

Bellaterra (Cerdanyola del Vallès), 25 de maig de 2022 

Model elaborat pel Servei de Biblioteques de la Universitat Autònoma de 

Barcelona amb finalitat informativa. Març 2022 
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Jo, Carlota Cerrillo Moya 

Amb DNI 21767545T 

Faig constar:  

● Que autoritzo que les meves opinions i consideracions recollides mitjançant 

l’entrevista cedida a Zoè Ribaudí Compte amb DNI 47117718X i que té com a 

objectiu l’elaboració del Treball de Fi de Grau siguin reproduïdes parcialment o 

totalment en el treball. 

● Que, en cas de tenir algun dret de propietat intel·lectual sobre l’entrevista, 

cedeixo a Zoè Ribaudí Compte amb DNI 47117718X tots els drets d’explotació 

sobre els mateixos, amb caràcter de no exclusivitat, en totes les modalitats 

d’explotació, per a tot el món i per tot el temps de la seva durada. 

● Que conec que el Treball de Fi de Grau és susceptible de fer-se’n comunicació 

pública a través del Dipòsit Digital de Documents de la UAB (DDD) 

http://ddd.uab.cat o qualsevol altre mitjà que la UAB cregui adient. 

I perquè així consti signo la present, 

 

 

Bellaterra (Cerdanyola del Vallès), 25 de maig de 2022 

 

Model elaborat pel Servei de Biblioteques de la Universitat Autònoma de 

Barcelona amb finalitat informativa. Març 2022 
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Jo, Marc Ferrer Prada 

Amb DNI 43569260S 

Faig constar:  

● Que autoritzo que les meves opinions i consideracions recollides mitjançant 

l’entrevista cedida a Zoè Ribaudí Compte amb DNI 47117718X i que té com a 

objectiu l’elaboració del Treball de Fi de Grau siguin reproduïdes parcialment o 

totalment en el treball. 

● Que, en cas de tenir algun dret de propietat intel·lectual sobre l’entrevista, 

cedeixo a Zoè Ribaudí Compte amb DNI 47117718X tots els drets d’explotació 

sobre els mateixos, amb caràcter de no exclusivitat, en totes les modalitats 

d’explotació, per a tot el món i per tot el temps de la seva durada. 

● Que conec que el Treball de Fi de Grau és susceptible de fer-se’n comunicació 

pública a través del Dipòsit Digital de Documents de la UAB (DDD) 

http://ddd.uab.cat o qualsevol altre mitjà que la UAB cregui adient. 

I perquè així consti signo la present, 

 

 

Bellaterra (Cerdanyola del Vallès), 25 de maig de 2022 

Model elaborat pel Servei de Biblioteques de la Universitat Autònoma de 
Barcelona amb finalitat informativa. Març 2022 
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